
OB DNEVU REPUBLIKE 
ČESTITAJO VSEM OBČANOM 
IN DELOVNIM KOLEKTIVOM 

OBČINE KAMNIK 

OBČINSKA SKUPŠČINA 
IN VODSTVA 

DRUŽBENOPOLITIČNIH 
ORGANIZACIJ 01 A 

Pogovor delegacij 
občin Gendringena 

in Kamnika 
Ob gostovanju m o š k e g a 

pevskega zbora iz Ulfta v ob
čini Gendringcn na Nizozem
skem se je v Kamniku mu
dila tudi delegacija obč ine 
Gendringcn. Ob tej priliki so 
se predstavniki obeh obč in 
sestali in se pogovorili o do
sedanjih Stikih in sodelova
nju med obema obč inama ter 
o bodoč ih načrtih na pod
ročju medsebojnega sodelo
vanja. 

Delegacijo obč ine Gendrin
gcn so na pogovorih 19. okto
bra 1970 v prostorih skup
ščine občine Kamnik zasto
pali župan P. J. Cramwlnckcl, 
č lan obč inskega sveta M . .T. 
Versleven, član obč inskega 
sveta H . F. M. VVillemsen, na
mestnik obč inskega tajnika 
W. F. A. de I.eeuiv, glavni 
urednik časopir.a »Gelderlan-
der Pers« A. Noiten, In foto
reporter E . Rilr en. 

V delt"4; . ii obč ine Kam
nik pa so bili: Vinko Gobec, 
predsednik obč inske skup
šč ine , Kazimir Keržič, pod
predsednik obč inske skup
šč ine , Lukanc Mara, predsed
nik obč inskega zbora, Peter 
Plevel, predsednik zbora de
lovne skupnosti, Jenko Ma
tija, predsednik kluba odbor
nikov, Frane Svetelj, posla
nec republ iške skupšč ine , 
B o ž o Matlčič , predsednik ob
č inske konference SZDL, Vin

ko Dobnikar, predsednik ob
č inskega sindikalnega sveta, 
Tomaž Jančar, organizacijski 
sekretar komiteja obč inske 
konference ZKS, Janez Ma-
leš , tajnik občinskega sindi
kalnega sveta. 

Po uvodnih besedah In po
zdravu predsednika skupšči
ne obč ine Kamnik Vinka 
Gobca se je razvila zelo ži
vahna razprava o našem ko
munalnem sistemu, o samo
upravljanju v delovnih orga
nizacijah, o volilnem sistemu, 
o materialni osnovi v občini 
in v gospodarskih organizaci
jah, o delovanju skupšč ine 
In njenih organov, o delu ob
č inske uprave, o flnanslranju 
šols tva , zdravstva, socialnega 
in zdravstvenega varstva, o 
stanovanjski Izgradnji, o so
delovanju skupšč ine z gospo
darskimi organizacijami v 
občini , o oblikovanju predlo
gov za skupšč ino , o sistemu 
javnega obveščanja in delu 
družbeno polit ičnih organiza
cij Itd. Goste so zlasti zani
mala vprašanja našega komu
nalnega sistema, prav tako 
pa so naše predstavnike se
znanili z njihovo ureditvijo 
na področju družbenega, go
spodarskega in javnega živ
ljenja v občini . 

V razgovoru so udeleženci 
soglasno ugotovili, da se 
medsebojni odnosi, ki so se 
začeli pred št ir imi leti med 

OBČINSKA KONir.RI'.NCA S/.DL KAMNIK 

vabi občane na 

A K A D E M I J O 

v počast i tev dneva republike, v petek 27. novembra 
ob 19. uri v veliki dvorani kina Dom v Kamniku 

Sodelovali bodo: LIRA, Kamniški komorni orkester, 
solisti in recitatorji z gimnazije Rudolfa Maistra. 

občino Gendringcn in Kam
nik, razširjajo, poglabljajo 
in utrjujejo ne le med vodil
nimi funkcionarji obč in , tem
več z občani in društvi , zla
sti med mladino in pevskima 
društvoma Lira In Ulfts Man-
nenkoor '57. 

Občan) so stkali števi lne 
medsebojne vezi in prijatelj
stva v smislu začrtane poli
tike sodelovanja in interesov 
občanov obeh občin . Hkrati 
pa je to prispevek, ki naj še 
močneje utrjuje sodelovanje 
ne glede na različne družbe
nopol i t ične sisteme. 

Udeleženci pogovora so tu
di sklenili, oz. sprejeli pred
log, naj bi v prihodnjem letu 
podpisali predstavniki občin 
Gendringcn na Nizozemskem, 
Kerens v Švici in Kamnik 
listino o pobratenju obč in . 
Vse te občine naj bi tudi 
imenovale ceste oz. ulice z 
Imeni sodelujoč ih občin, ko 
bodo za to dani pogoji. 

Člani obeh delegacij se 
bodo skupno z občani obeh 
občin še naprej zavzemali za 
krepitev in razširitev medse
bojnih prijateljskih odnosov, 
zlasti na tur is t ičnem področ
ju, kulturno špor tnem pod
ročju in drugod. 

Na povabilo občinskega sve
ta občine Gendringen se bo 
spomladi leta 1971 delegacija 
občine Kamnik udeležila slo
vesnosti ob otvoritvi občin
ske hiše v Gendringenu. 

Obe delegaciji sta z aplav
zom pozdravili vsebino brzo
javke, ki so jo udeleženci 
poslali kraljici Julijanl in 
predsedniku Titu, ki je bil v 
tem času na obisku na Nizo
zemskem. Ob zaključku se je 
predsednik občine Gendrin
gen gospod Peter Cramvvinkel 
v imenu delegacije zahvalil 
za prisrčen sprejem in po
udaril, da se obe občini sre
čujeta s podobnimi problemi 
in da je treba še naprej raz
vijati sodelovanje med Kam
nikom in Gendringenom. 
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Ob 
dnevu 
republike 

Redki so dnevi v zgodovini narodov in 
držav, ki bi pomenili tako zgodovinsko prelom
nico, kot je za jugoslovanske narode pomenil 
29. november 1943. Ta dan bo ostal v zgodovini 
naših narodov trajen spomenik med stoletji 
bojev narodov, med desetletji borbe za člo
veške pravice, za pravice delavskega razreda in 
med novimi desetletji svobode, izgradnje in ne-
slutenega razvoja jugoslovanskih narodov. 

Tega zgodovinskega dne so se v mestecu na 
Plivi zbrali delegati vseh naših narodov in na 
zborovanju sprejeli sklepe, ki s svojim svobo
doljubnim bistvom pomenijo novo stran v raz
voju odnosov med človekom in človekom, med 
narodom in narodom, sklepe, ki so pomenili 
tudi formalno rojstvo nove federativne Jugosla
vije. 

Naša sreča je, da smo v tem hudem in suro
vem času imeli pogum, da smo bili pripravljeni 
na sleherno žrtev, da smo imeli moč, ki je 
usmerjajoč naše napore dala tem žrtvam smi
sel in upravičenost. Tega dne smo v skromni 
dvorani mesta, v bosanskih planinah osamlje
nega, sami kovali svojo usodo, ne da bi koga 
spraševali, kako naj rešimo vprašanja, od kate
rih je bila odvisna naša usoda, kakor nismo 
nikogar vprašali, ali naj zgrabimo za orožje, da 
bi se bili za svojo svobodo. 

Naš nagel povojni razvoj nam je poleg 
uspehov navrgel tudi mnoge težave, ki pa smo 
jih enotni z združenimi močmi vedno ludi pre
magali. Zato je prav, da ob prazniku Republike 
pregledamo našo prehojeno pot, naše izkušnje 
in naše uspehe Ur se še z večjo voljo in priza
devanjem zaženemo v boj za lepšo prihodnost 
našega človeka v samoupravni socialistični 
družbi. 



Veličastno slavje 
Maistrovih 

borcev v Kamniku 

Franc Leskovšck Izroča spomenik v varstvo Vinku Gobcu, predsedniku obč inske skupšč ine 

Med govorom Pavla Zaucerja 

Kamničani ne pomnijo, 
da bi se kdaj tu zbrala 
taka množica ljudi, kot je 
bilo to zadnjo oktobrsko 
nedeljo, ko so v Kamnik 
prihiteli številni nekdanji 
Maistrovi borci in obču
dovalci generala in osvo
boditelja naše severne 
meje Rudolfa Maistra iz 
vse Slovenije, časopisni 
poročevalci so ocenili, da 
se je tokrat v Kamniku 
zbralo blizu 10.000 ljudi. 

/e v zgodnjih jutranjih 
urah so se na prostoru 
pred spodnjo železniško 
postajo začeli zbirati nek
danji koroški borci-pro-
stovoljci, ki so se z avto
busi pripeljali iz Maribo
ra, Celja, Murske Sobote, 
Kranja, Jesenic, Ljublja
ne in drugih krajev Slo
venije. Kamniški mladin
ci so vsakemu izmed bor
cev pripeli slovensko tro-
bojnico. Ob 10.30 so bor
ci skupaj s številnimi na
rodnimi nošami, zastavo
nošami ter mengeško in 
domžalsko godbo v dol
gem sprevodu krenili pro
ti slavnostnemu prostoru 
na Trg talcev. Tu je bila 
zbrana že velika množica 
ljudi, na slavnostni tribu
ni pa številni gostje, 
med njimi podpredsed
nik zvezne skupščine dr. 
Marjan Brecelj, predsed
nik republiške skupščine 
Marjan Orožen, častni 
predsednik Zveze zdru
ženj borcev NOV Slove
nije Franc Lcskošek-Lu-
ka, zvezni in republiški 
poslanci, predsedniki oz. 
podpredsedniki občinskih 
skupščin Maribora, Ce
lja, Kranja in sosednjih 
občin ter številni drugi 
predstavniki družbenopo
litičnih organizacij. Na 
tribuni sta bila tudi Mai
strova sinova Borut In 
Hrvoj. 

Točno ob 11. uri se je 
začela slovesnost. V ime
nu borcev-prostovoljcev 
za severno mejo leta 
1918—1919, ki se jih je 
pred slavnostno tribuno 
zbralo prek 600, je Stane 
Peček raportiral predsed
niku častnega predsed
stva Francu Leskošku-
Luki. Predsednik občin
ske skupščine Vinko Go
bec je pozdravil vse ude
ležence slovesnosti, še po
sebej pa zbrane borce-
prostovoljce za severno 
mejo. Nato je ing. Pavle 
Zauccr predsednik odbo

ra koroških partizanov 
pri zvezi združenj borcev 
NOV Slovenije v slavnost
nem govoru orisal lik 
kamniškega rojaka in 
pesnika Rudolfa Maistra 
in njegovo vlogo pri osvo
boditvi našega ozemlja ob 
severni meji. Zgodovina 
je potrdila, da je bilo nje
govo dejanje 1. novembra 
1918 odločilno za osvo
boditev Maribora iz
pod nemškega gospod
stva. Zaucer je še posebej 
poudaril, da je za mirno 
sožitje med narodi in 
državami potrebno upo
števati vse pravice, ki jih 
imajo narodnostne manj
šine. Zato bo morala na
ša soseda Avstrija še več 
storiti, da bodo Slovenci 
na Koroškem uživali ena
ke pravice, kot jih uživa
jo prebivalci nemške na
rodnosti. Naša skrb bo 
vedno posvečena tudi na
šim bratom v zamejstvu, 
saj so le-ti del skupnega 
narodnega telesa, čeprav 
jih je nesrečni plebiscit 
leta 1920 odtrgal od ma
tične domovine. 

Po govoru tov. /aucer
ja se je predsednik čast
nega predsedstva odbora 
za postavitev spomenika 
Franc Leskošek-Luka na
potil k spomeniku, ki je 
bil ovit v rdečo zastavo 
in ga odkril, častni vod 
JLA pa je v počastitev 
slovesnega trenutka iz
strelil tri salve. Tovariš 
Leskošek je izročil spo
menik v čuvanje predsed
niku občinske skupščine 
Vinku Gobcu. Nato je lik 
generala Maistra izredno 
občuteno opisal eden iz
med borcev-prostovoljcev 
za severno mejo Jože Hri
bar iz Ljubljane. Predsta
vil je zbranim Maistra 
kot velikega borca, voja-
kr in Maistra kot pesnika 
in človeka. 

V kulturnem progra
mu, ki je na to sledil je 
pevski zbor Lira zapel 
dve Maistrovi, danes žc 
ponarodeli pesmi Završki 
fantje in Rožmarin. Dija
ki kamniške gimnazije pa 
so recitirali tri pesmi Ru
dolfa Maistra, med kate
rimi je zlasti izstopala 
zborna recitacija Kraški 
piloti. Za zaključek pa so 
združeni pevski zbori s 
preko 120 pevci kamni
ških osnovnih šol pod 
vodstvom pevovodje Vik-



torja Mihelčiča zapeli 
Maistrovo pesem Kazen 
in Viktorja Mihelčiča Svo
bodna je naša domovina. 
S tem je bil slavnostni 
del veličastne proslave 
zaključen. Številni Mai
strovi borci so se še dol
go zbirali ob spomeniku, 
nanj so položili vence in 
obujali spomine na tiste 
dni pred več kot pol sto
letja, ko jih je bojeviti ge
neral hrabril in spodbu
jal na boj za osvoboditev 
severnega dela naše de
žele. 

čudovito jesensko vre
me in res odlična organi
zacija sta pripomogla, da 
je veliko slavje Maistro
vih borcev iz vse Sloveni
je v celoti uspelo. Kamni
ku bo ostal v spomin na 
to slavje lep spomenik, 
delo akademskega kipar
ja Antona Sigulina, nova 
pomembna kulturno zgo
dovinska znamenitost v 
središču Kamnika. Ta 
spomenik moramo čuvati 
in ga ohraniti poznim ro
dovom v spomin na naše
ga velikega rojaka. 

Srečanje po 
slovesnosti 

Predsednik občinske skup-
Sčinc Kamnik je po odkritju 
spomenika povabil vse člane 
častnega predsedstva in pri
pravljalnega odbora ter pred
stavnike koroških borcev na 
majhno srečanje v Kamni
ško Bistrico. Tega srečanja 
sta se udeletila tudi Maistro
va sinova ing. Borut in Hr-
voj s svojima družinama. 
Potem ko sta se predsednik 
občinske skupščine in pred-
tednik organizacijsko propa
gandni komisije tov. Stane 
Peček zahvalila vsem sodelu
jočim za njihov trud in priza
devanja pri organiziranju te
ga veličastnega slavja, je 
spregovoril sin generala Ma
istra ing. Borut Maister in 
med drugim de/al: »Globoko 
sem hvaleien vsem, ki ste 
kakor kol: pripomogli, da je 
moj pokojni oče dobil danes 
v Kamniku tako veličasten 
spomenik. Ko sem danes 
gledal obraze tisočerih nav
zočih, tem se zavedel, da je 
oče zrastel iz teh krajev. Za
vedel sem se, da ni moj oče 
slučajno ostal Gorenjec do 
konca svojega iivljenja. Po
stavitev spomenika ni bila 
samo stvor peščice ljudi, za
lo se moram zahvaliti vsem 
občanom, široki slovenski 
javnosti, še posebej pa obči
ni Kamnik za vsa prizadeva
nja. Sprejmite mojo prisrč
no zahvalo. Gotovo je, da ie 
bila ta današnja slovesnost 
največja počastitev mojega 
očeta. Tako prisrčno, kot ga 
je sprejel tjegov rojstni kri j, 
ga še ni sprejel nihče. Se en
krat prisrčna hvnla.* 

Nato fc govoril dr. Sicnč-
tiik Luka, koroški borec in 
pari zan, sedaj iivinozdravnik 
v pokoju iz Dobri* vasi na 
Koroškem, Dejal je: "Ko 
sem stal i'anes v Kamnov 
pred spomenikom generalu 
in pesniku Rudolfu Maistru, 
se mi je zazdelo, kot da szm 
pred več kot petdeseti leti v 
Doberli vasi, kjer je imel ge
neral svoj štab in da slišim 
govoriti tega velikega člove
ka, navdušil joče in ohra

brujoče besede svojim koro
škim borcem. Mi smo v njem 
videli velikega človeka. Deja
nja, ki jih je on postavil le
ta 1918, so še danes trajna.*. 

Na srečanju smo zaprosili 
ing. Boruta Maistra, sina po
kojnega generala in pesni
ka naj nam pove nekaj vti
sov s slovesnosti v Kamniku. 
In*. Borut Maister je bil ro
jen v Mariboru leta 1908 in 
js sedaj direktor Gradisa v 
Mariboru; 

»Moji vtisi so izredni. Spo
minjani se večkrat, kako je 
oče z navdušenjem govoril 
o Kamniku in o ljudeh, ki v 
njem tivijo. Moram reči, da 
sva se midva z bratom Hrvo-
jem na današnji slovesnosti 
ob tem valu navdušenja in 
prisrčnosti ob mnogih čudo
vitih besedah o mojem oče
tu kar pomladila. Moj oče 
je bil v bistvu Gorenjec in 
je ostal Gorenjec. 

Zelo tal mi je, da je bil 
eden izmed najdragocenejših 
spominov mojega očeta na 
Kamnik, m I* diploma o pri
znanju za častnega meščana 
Kamnika, iz leta 1924, med 
vojno uničen. Ko smo se le
ta 1941 selili v Zagreb, smo 
rešili vseh njegovih šest ti
soč knjig. Diplomo, ki je bi
la cbešena na vidnem mestu 
v našem stanovanju, smo v 
naglici pozabili in je, ko smo 
S4 |» vojni vrnili v Maribor, 
m bilo več. Ostal je le okvir 
na podrešju, lepo izrezljan 
okvir s kamniškim grbom. 
Ko sem danes gledal v Kam
niškem občanu reprodukcijo 
te listine, ki jo je izdelal 
Maksim Gaspari, bi ponovno 
telet dobiti vsaj kopijo lega 
dokumenta. Naj Bi ta slika 
liuli našo 1.1 užino v prihod 
nje spominjala na prečudo
viti rojstni kraj mojega oče
ta.* 

Ob zaključku pogovora smo 
mu "111 u In h pomoč pri tem, 
da bi v okvir nekdanjega ori
ginala lahko znova dal vsaj 
fotokopijo diplome o prizna 
nju njegovega očeta za čast
nega meščana Kamnika. 

Med vcčt i sočglavo množico je bilo mnogo narodnih no* 

" " * #. • 

Lira poje Maistrovo Završki fantje 

Borci so k spomeniku svojega vodje položili Številne vence 



Nizozemski 
pevci v Kamniku 

Nizozemski pevci so ob navdušenem odobravanju občinstva morali ponoviti slovensko pesem 
Zabe. Polna dvorana pos lušalcev je z dolgotrajnim aplavzom nagradila tudi izvedbo ostalih 
naših pesmi 

M-članskl zbor ULFT'S Mannenkoor žc leto dni uspešno vodi mladi dirigent E . F. Kuipers 

31142 kam 

31112 f Ljb 
3 sgravenhage 6128 41 21 2137 

V soboto, 17. oktobra, je v 
Kamnik prispel m o š k i pevski 
zbor Ulfts Mannenkoor iz 
(Hi.i v občini Gendringen na 
Nizozemskem. S tem zborom 
ima že nekaj let prijateljske 
odnose m o š k i zbor pevskega 
društva Lire iz Kamnika. To
krat so bili nizozemski pevci 
gostje naš ih pevcev. 

Gostje so se namestili v 
Kamnišk i Bistrici, v kamni
š k e m hotelu »Planinka« in v 
prostorih nekdanje Viš je go
spodinjske sole na Rodici. 
Po večerji so Jim pevci Lire 
pripravili prisrčen sprejem 
na Rodici. Pozdravil jih je 
predsednik pevskega društva 
Lire dr. č c b u l j , v imenu ob
č inske skupšč ine pa republi
ški poslanec Franc Svetelj. 
Kmalu se je razvilo prijatelj
sko vzdušje In iz grl 75-član-
skega pevskega zbora Ulfts 
Mannenkoor je zadonela pe
sem Ukrajine Dnes pojotsja. 
Naši pevci pa so zapeli pri
ljubljeno dalmatinsko Plovi, 
plovi. Čeprav so bili gostje 
utrujeni od dolgega potova
nja, dopotovali so z vlakom, 
so bili ve.i ' ir vsi navdušeni 
nad prijaznim in toplim spre
jemom pri nas. 

V nedeljo zvečer so gostje 
priredili koncert v veliki dvo
rani kina Dom v Kamniku. 
Polna dvorana pos luša lcev Je 
toplo pozdravila pesmi ra
znih narodov, med njimi tudi 
dve slovenski Nocoj pa, oh 
nocoj in Zabe ter dalmatin
sko Plovi, plovi. O programu 
koncerta p o r o č a m o v poseb
nem prispevku. 

V ponedeljek so nizozem
ski pevci ponovili koncert v 
dvorani v Mengšu . Prvotno 
so organizatorji nameravali 
organizirati koncert v Dom

žalah, vendar je bila dvorana 
komunalnega centra zaradi 
svetovnega prvenstva v orod
ni telovadbi zasedena. 

V štirih dneh bivanja so 
nizozemski gostje, skupaj jih 
je bilo 132, obiskali Veliko 
planino. Postojnsko jamo. 
Bled in Kranjsko goro. Zla
sti je bilo razveseljivo, da jim 
je bilo vreme vse te dni, ra
zen zadnjega dne, naklo
njeno. V teh štirih dneh so 
se stkale števi lne prijateljske 
vezi med njimi in naš imi 
ljudmi. Zato je bilo slovo na 
poslovilnem večeru, ki ga Jc 
pripravila o b č i n s k a skupšč ina 
Kamnik v torek 13. oktobra 
v mali dvorani kina Dom, š e 
toliko pr isrčnejše in prist-
nejše . č e p r a v za ta večer nI 
bilo pripravljenega posebne
ga kulturnega, zabavnega ali 
podobnega programa, se je 
vendar razvilo pravo rajanje 
ob zvokih slovenskih narod
nih in ob petju naših in ni
zozemskih pesmi. Gostje so 
Izražali toplo zahvalo za vso 
skrb in prijaznost, ki so Jo 
bili deležni v času svojega 
obiska v Kamniku. Zlasti so 
bili hvaležni organizatorjem 
Lire, ki so Jim pripravili ta
ko prijeten program bivanja 
pri nas. Na zak l jučnem ve
čeru se Je v imenu vseh ob
čanov Gendrlngena zahvalil 
župan gospod Peter Crain-
vvlnkel, ki je poudaril, da 
lahko samo tako sodelovanje 
pripelje do še tesnejš ih vezi 
med Kamnikom in Gendrin-
genom, ki so se začele pred 
štirimi leti. Gostje so v sredo 
zvečer, potem ko so si ogle
dali Ljubljano, odpotovali 
proti domu z žel jo , da bi se 
č imprej spet srečali z nami 
In da bi Jih naši pevci obis
kali na Nizozemskem. 

eta tp r io r i te 
herrn buergermeister 
kamnik 

vvir danken den gemeine buerger und denxgbuergermeister kamniks 
und gendringens sehr h e r z l i c h fuer i h r telegramm und vveiss ihre 
guten wuenschen sehr z u s chae tzen . w l r wuenschen ihnen e i n f r u c h -
tbares und angenehmes zusammensein 

j u l f ana r praesidenfr t i f o t + 

Pozdravna brzojavka 
predsedniku Titu in kraljici Julijami 

Delegaciji občin Gendrlngena in Kamnika sta na skupnem sestanku 19. oktobra letos 
poslali predsedniku Titu in kraljici Julijanl pozdravno brzojavko, v kateri jima žel i jo veliko 
uspeha pri meddržavnih pogovorih in hkrati izražajo prepričanje , da bodo ti pogovori prav 
tako uspešni kot je u s p e š n o že nekajletno sodelovanje med Kamnikom in Gcndringenom. 

Iz Nizozemskega je kmalu prispel odgovor na to brzojavko, ki se glasi: Gospodu županu, 
Kamnik. Prisrčno se zahvaljujeva o b č a n o m in županoma Kamnika in Gendrlngena za brzojav
ko. Zelo ceniva vaše dobre želje, želiva vam plodonosno in prijetno srečanje . 

'"»na, predsednik Tito. 

Peter Cranwlncke1, župan Gendrlngena pozdravlja Kamnlča-
ne, zbrane na koncertu. Žel imo si še tesnejšega sodelovanja 
Je poudaril ob zaključku. 



S seje občinske skupščine 

Sprejet urbanistični 
načrt 

Kamnika z okolico 
Na zadnji seji obč inske 

skupšč ine 27. oktobra so od
borniki najprej poslušali po
roči lo o gibanju gospodarstva 
v obdobju januar-avgust 1970. 
Odbor je nato razpravljal o 
poroči lu komisije za štipen
dije ter komisije za sistema
tizacijo delovnih mest v de
lovnih organizacijah, poslu
šal poroč i lo delegata o b č i n e 
na sedmem zasedanju dele
gatov v republički skupščini 
in sprejel sklep o imenova
nju gimnazije Kamnik v gim
nazijo Rudolfa Maistra. 

N a j v e č razprave pa so od
borniki posvetili osrednji luč
ki dnevnega reda, urbanist ič
nemu načrtu za o b m o č j e 
Kamnika z okolico. Odbor
niki so sicer dobili predlog, 
vendar ga niso sprejeli, ker 
so menili, da je treba naj
prej spremeniti odlok o urba
nis t ičnem programu za oo-
m o č j e obč ine Kamnik in po
čakati na pripombe republi
ških organov k načrtu in 
šele nato sprejeti odlok. K 
predlaganemu urbanist ične
mu načrtu so imeli o d I >or 
niki obč inske skupšč ine več 
pripomb. Največ razprave je 
bilo okoli vprašanja varno
stnega o b m o č j a Podjetja 
Kamnik, razširitve obratov 
gradbenega podjetja Gradi
telj v Stranjah, gradnje Sam
skega doma za delavec pod
jetja Graditelj in gradnje ga
raž ter servisnih delavnic 
Lj ub 1 j anc-1 ran sport a. 

Na pripombe nekaterih od
bornikov, češ da je pas pod
jetja Kamnik preširok, ozir. 
da ne H kazalo podvzemali 
tako strogih ukrepov glede 
adaptacije ali novogradnje 
nekaterih objektov v tem pa
su, kar prizadene zlasti pod
jetje Svit in Zarjo, ki imata 
tu svoje obrate, je odgovar
jal direktor podjetja Kan m i k 
in podpredsednik obč inske 
s k u p š č i n e tov. Kazimir Ker-
žič. Dejal je, da je kolektiv 
podjetja Kamnik z zlaganjem 
dodatnih sredstev v zašč i tne 
in varnostne naprave v mo
dernizacijo svojih proizvod
nih naprav povečal varnost 
in I tem tudi korigiral var
nostni pas, ki je po prvot
nem predlogu zavzemal do
kaj š iroko o b m o č j e v starem 
delu Kamnika. Sedaj so ta 
varnostni pas korigirali glede 
na razporeditev posameznih 
objektov znotraj o b m o č j a 
podjetja Kamnik, vendar je 
največ ja nevarnost usmer
jena prav na področje o ka
terem so odborniki razprav
ljali, torej na področje ob 
levem bregu K a m n i š k e Bistri
ce, ki ga še zajema varnostni 

pas. Zato tu ne kaže gradili 
novih objektov niti znatnejc 
razširjati ta obs toječ ih . Tov. 
Kazimir Keržič je poudaril, 
da bi se zaostrilo vprašanje 
med podjetjem Kamnik in 
mestom Kamnik, če bi do
sledno upošteval i zvezni za
kon. V tej situaciji je treba 
realno ocenjevati možnost i 
delovne organizacije, za ka
tere preselitev bi bilo potreb
no najmanj deset milijard 
dinarjev, na drugi strani pa 
upoštevat i č imbo l j racional
no izkoriščanje obs to ječega 
prostora na o b m o č j u mesta 
Kamnika. 

Podobne probleme kot 
obrat Zarja ima tudi obrat 
tovarne Svit, ki bi imel v 
prihodnjem letu predvidoma 
okoli 3 milijarde S dinarjev 
vrednosti proizvodnje, vendar 
bo moral zaradi onemogoče 
nega nadaljnjega razširjanja 
obrata preseliti svojo proiz
vodnjo izven tega o b m o č j a . 

V zvezi z nameravano raz
širitvijo centralnih obratov 
podjetja Graditelj v Stranjah 
je bilo precej govora o leni, 
v katero smer naj se obrati, 
ki ležijo med Bistrico in ce
sto Kamnik—Stahovica, raz
vijajo. Odborniki kot tudi 
urbanisti so zavrnili predlog, 
naj bi se ti obrati razširiti 
tudi na levi strani ceste 
Kamnik — Stahovica, saj bi s 
tem posegli v stanovanjsko 
področje , hkrati pa bi zaprli 
edinstveni pogled na Kamni
ške planine, ki se odpira iz-
lelnikom v Kamniško Bistri 
co. Zato je bilo danih več 
predlogov, naj se ta obial 
razširi preko Bistrice, oz. na 
severno in južno stran med 
cesto in reko Bistrico. Po
drobneje bo te predloge pro
učila posebna komisija, ki jo 
je inic.novn.la obč inska skup
ščina. Ta komisija bo pro
učila tudi umestnost sedanje 
gradnje novega Samskega 
doma za delavce Graditelja, 
ki ga gradi podjetje v Mai
strovi ulici. V tem okolju bo 
postavljen tudi nov hotel in 

nova avtobusna posla ja l'i ed 
log je bil, naj bi že obstoječ i 
objekt, ki naj bi služil kot 
samski dom za delavce Gra
ditelja, vključili v kompleks 
avtobusne postaje. Podrob
nejše predloge glede tega bo 
izdelala posebna komisija. 
Predlagali so tudi, naj bi 
Samski dom uredili v mekinj-
skem samostanu. 

ZeJo živahna razprava se jc 
razvrla tudi v zvezi z gradnjo 
garaž in servisnih delavnic 
Ljubljanc-transporta v pre
delu ob Kovinarski cesti. 
Glede lokacije na tem ob 

močjii je obč inska skupšč ina 
že enkrat sprejeti sklep po
novno potrdila. Nikakor se 
niso strinjali s predlogom, ki 
ga je zastopal svet za tuba 
nizem, gradbene in komunal
ne zadeve, naj bi Ljubljana-
transport gradil svoje delav
nice na Bakovniku oz. na 
Duplici. V tom predelu ob 
Kovinarski cesti je predvi
dena tudi gradnja novega 
gasilskega doma. 

Na seji jc bilo tudi postav
ljeno vprašanje nadaljnjega 
razvoja tovarne usnja glede 
na to, da se bo v prihodno
sti Alprem preselil v nove 
obrate na Duplici. 

Po obsežni razpravi so od
borniki sprejeli urbanist ični 
načrt za o b m o č j e Kamnika 
in okolice. Odlok o načrtu 
pa bodo sprejeli na eni iz
m e d prihodnjih sej. Urban' 
st ični načrt Kamnika zajema 
mesto Kamnik z naselji Du
plica, Smarca, Gorje, Novi 
trg, Vrhpolje, Nevlje, Meki
nje, Olševek, Zduša, Spodnje 
in Zgornje Stranje, Gode. 
Stahovica, Županje njive, del 
Perovcga in Bakovnik. Na 
tem o b m o č j u danes živi okoli 
11 tisoč prebivalcev. Ker je 
urbanist ični načrt predviden 
za trideset let, je to o b m o č j e 
programirano tako, da bo 
m o ž n o na njem zgraditi v 
prihodnjih tridesetih letih 
stanovanj za najmanj 20 t isoč 
prebivalcev, torej za še en
krat več, kot jih je danes na 
tem o b m o č j u . 

Obisk 
pri kmetih 
v Mozirju 

Konec oktobra so predstav
niki skupšč ine in družbeno
polit ičnih organizacij obiskali 
naše severne sosede v Mo
zirju. Namen.obiska je bil 
predvsem seznaniti se, kako 
v občini , ki je znana pa na
glem razvoju živinoreje in 
kmečkega turizma, rešujejo 
probleme kmetijstva. Poseb
no so se zanimali, kako se v 
ta razvoj vkl jučujejo zasebni 
kmetje. 

Jože Deberšek, predsednik 
obč inske skupšč ine , ing. Er-
nest Ermenc, direktor Zgor-
njesavinske kmetijske zadru
ge in drugi so našim pred
stavnikom obš i rno obrazlo
žili svoja prizadevanja in jih 
popeljali tudi na nekatere 
kmetije, kjer se š iroko za
stavljen progran. tudi uresni
čuje . 

Ker ima zgornjesavinjska 
dolina odl ične možnost i za 
razvoj govedoreje in sicer za 
pridobivanje mleka in rejo 
plemenske živine, so se kmet
je na podlagi programov pre
usmerili predvsem v to pod
ročje. 

Program razvoja celotne 
kmetije izdelajo strokovnjaki 
zadruge v sodelovanju z živi-
norejsko-veterinarskim zavo
dom v Celju. Doslej so pre
usmerili že prek 100 kmetij
skih gospodarstev. 

Seveda pa samo načrti niso 
dovolj. Zato so poskrbeli 
tudi za kredite. Pri kmetij
ski zadrugi imajo hranilno 
kreditni odsek. Poleg teh 
sredstev pa so letos priteg
nili tudi Ljubljanske mle
karne, ki so prispevale 25 mi
lijonov S din, zavarovalnica, 
ki je dala 20 milijonov S din 

in še nekatere. SKupno s 
sredstvi banke bodo Jeto> 
dobili kmetje v Mozirpj 
okrog 200 milijonov S din 
kreditov. 

Kmet dobi kredit za iet 
let s 3% obrestmi, seveda pa 
mora imeti 30% lastne uie-
ležbc. Ta sredstva se kmetu 
obrestujejo po 6%. ViS.ua 
kredita se giblje v popreč ,u 
od 4—5 milijonov S din S 
temi sredstvi so zgrajen: že 
številni modem, hlevi, v Ka
terih je običajno 15 do 20 
krav-mlekanc. Poieg tega >->a 
se kmetje precej ukvarjaio 
tudi z rejo piščancev v sode
lovanju s kmetijsko zadrugo. 
Močno pa se razvija tudi 
kmečki turizem. 

Od 2400 kmetij, kolikor jih 
je v mozirski o b č n i , ima 
perspektive Za tako preusme
ritev 1300 kmetij. Vsako leto 
pa pripravijo programe za 
okoli 30 kmetij. 

Ni težko ugotoviti, da je 
gonilna sila vsega napredka 
kmetijska zadruga, kjer v 
kooperaciji dela 12 ljudi Ne
majhen delež pa ima tudi 
obč inska skupšč ina , ki s svo
jimi strokovnimi s lužbami 
vsklajuje ves razvoj. Ce ne bi 
bilo takega razumevanja in 
medsebojnega povezovanja 
vseh dejavnikov, napredka 
prav gotovo ne bi bilo. 

Na koncu še zanimiva ugo
tovitev nekega kmeta, ki smo 
ga obiskali. Ko smo ga vpra
šali , ali se mu pri 6 hektar
jih obdelovalne zemlje iz
plača imeti traktor, ali je iz
koriščen je dejal: Ali se vi 
kdaj vprašate , kako je izko
riščen avto. Imeti ga moram, 
če h o č e m delati in napredo
vati. Imel je prav 

OBISK PRI K M E T U 
meni velik napredek 

V HRIBIH NAD GORNJIM GRADOM: Sodobni hlev z lepo živino po-

http://inic.novn.la


ELEKTRONABAVA 
LJUBLJANA, Krekov trg 

specializirano trgovsko izvorno 
in uvozno podjetje 

z e lektrotehničnim materialom 

Obrtno podjetje 

SLOGA 
MOSTE 

priporoča svoje kvalitetne 
mizarske, tesarske in šče-
tarske izdelke 

HELIOS 
DOMŽALE, Ljubljanska 114 

k e m i č n a industrija 

@ m e t a l k a 
LJUBLJANA, Dalmatinova 2 

PRODAJA, UVAŽA IN IZVAŽA 
izdelke metalurgije in kovinske industrije, izdelke elektro
industrije, i z d e l k e iz gume in umetnih snovi, gradbeni 
material, rudnine 

ZASTOPA INOZEMSKE 
FIRME 
v specializiranih prodajalnah na drobno v LJUBLJANI, 
DOMŽALAH, K A M N I K U , MARIBORU, M E T L I K I , PTUJU, 
B E C E J U , P R I Š T I N I IN TITOGRADU 

Vam nudimo kovinske izdelke za dom in 
gospodinjstvo, obrt, gradbeništvo in in
dustrijo 

S 
VSAK DAN 
VSAKO URO 
POVSOD 

VAS OGROŽAJO R A Z N E NEVARNOSTI! 
ALI S T E 2 E ZAVAROVANI? 

ZAVAROVALNICA SAVA 
vam nudi 
ZAVAROVANJA O S E B IN PREMOŽENJA 
po zelo ugodnih pogojih! 
S S K L E N I T V I J O P O T R E B N I H ZAVAROVANJ N E 
ODLAŠAJTE, DA VAS N E BO N E S R E Č A PREHI
T E L A ! 
POMNITE! 
Z A V A R O V A N J E V A M V A R U J E VAS ŽIVLJENJSKI 
STANDARD! 

TERMIT 
DOMŽALE, Ljubljanska št. 18 

Eksploatacija, predelava in oplemeni
tenje nekovin. 

Specializirano podjetje za proizvodnjo 
livarskega pomožnega materiala. 

ELEKTRO KRANJ 
KRANJ, Cesta JLA 6 

elektrodistributivna 
enota 

NAPREDEK 
trgovsko podjetje Domžale 

vam nudi v svojih modernih samopos trežn ih 
prodajalnah bogato izbiro vsakovrstnih pre
hrambenih Izdelkov, posebno pa vam pri
p o r o č a m o kvalitetno sveže meso In mesne 
Izdelke Izdelane v lastni sodobni klavnici. 

Vabimo vas na ogled naše moderne Velebla
govnice, kjer Je na razpolago vsakovrstno 
blago. Zagotavljamo vam solidno in hitro 
postrežbo. 



Za V a š dom INDUPLATI 
s intet ične zavese, tkane v 
efektnem vzorcu. 

Z N A K K V A L I T E T E — ZLATA 
NIT. 

TOKO 
DOMŽALE, Kidričeva št. 1 

t o v a r n a k o v č k o v i n u s n j e n i h 

i z d e l k o v 

Papirnica Količevo 
pošta Domžale 

Izdelujemo raznovrstne papirje, navad
ne in specialne lepenke, več vrst se
stavljenih kartonov, zlasti s premazom 
oplemenitene kartone za grafično em
balažo 

Cenjenim kupcem priporočamo na
kup naših izdelkov. 

TOBAČNA 

LJUBLJANA 

VELEBLAGOVNICA IMAMA 
LJUBLJANA 

Ima v svojih prodajalnah v Ljubljani, 
Kočevju in Škofji Loki 

v e l i k o i z b i r o b l a g a š i r o k e p o t r o š n j e 
in p r o d a j a t u d i z a t u j a d e v i z n a s r e d s t v a 
7. 10 % p o p u s t o m . 

POTROŠNIKOM SE PRIPOROČAMO. 

TOSAMA 
Telegram: TOSAMA 

Tovarna sanitetnega 
materiala Domžale 

Tel. h c. 72110 
72111 

Prod od. 72404 

NUDI ZA PRVO POMOČ: 

% Sanitetne torbice in omar ic« 
0 Avtomobilske apoteke 
D Motorske apoteke 
0 Potovalne apoteke 
% Alu-plast kompresc za zdrav

ljenje opeklin 
0 Priročne apoteke za CZ 

Avtotehna 
— zastopstvo tujih firm — LJUBLJANA, Titova št. 36 

ZASTOPA IN PRODAJA SLEDEČE PROIZVODE INOZEM
SKIH FIRM: 

• Avtomobili znamke OPEL, rezervni deli 
in izvrševanje servisnih uslug, 

• Gospodinjski aparati (hladilniki, stroji 
za pomivanje posode, pralni stroji), 
električna orodja itd. kot tudi pribor za 
avtomobile firme R. BOSCH, 

• motorna in ostala tehnična olja VALVO-
LINE, 

• CEAT gume in ostale proizvode večjih 
inozemskih firm. 



r, 

Ob dnevu republike čestitajo || 

Podjetje 

»KAMNIK« 
v Kamniku 

r 
čes t i ta vsem o b č a n o m in de
lovnim ljudem ob dnevu re
publike. N a r o č n i k o m in kup
cem nudimo 
— amonitatna praškasta raz
streliva, vžigalno vrvico, ru
darski in lovski smodnik, 
razna druga vžigalna sred
stva, izdelke za ognjemete, 
p iro tehn ično galanterijo in 
lovske patrone. 

I. 
Obrtno podjetje SLOGA 

Moste pri Komendi čest i ta vsem delovnim lju
dem ob dnevu republike. 

Men i na 
tovarna 
pogrebne opreme 
Kamnik-Šmarca 

čes t i ta za dan republike in sc 
pr iporoča za naročila raznih 
mizarskih izdelkov. 

Ljubljanska 
banka 
podružnica Kamnik 

čest i ta vsem vlagateljem hra
nilnih vlog, p o t r o š n i k o m in 
vsem o b č a n o m za dan repub
like 29. november. 

č e s t i t k a m za dan republike izdelujemo: 

se pridružuje 
razne vrste kompletov pisar
niške opreme 

S T O L vse vrste sedežnega pohiš tva . S T O L 
klubskih, restavracijskih, je-
dMnih garnitur, gugalnikov in 

Kamnik kinofoteljev. 

Čest i tkam za dan republike 
se pridružuje 

DRŽAVNA 
ZALOŽBA 
SLOVENIJE 
knjigarna in 
papirnica Kamnik 

Na zalogi imamo vso lepo
slovno in strokovno literatu
ro ter šo l ske knjige. Spreje
mamo naroči la za knj ižne 
zbirke v subskripciji za leto 
1971. 
Po najugodnejš ih cenah vas 
p o s t r e ž e m o s p isarniškim: in 
šo lsk imi potrebšč inami . Sc 
pr iporočamo! 

TITAN 
tovarna kovinskih 
izdelkov in livarna 
Kamnik 

proizvaja: 

fitinge črne in pocinkane 
kl jučavnice navadne in cilin
drične 
o b e š a n k e navadne in cilin
drične 
gospodinjske s trojčke 
ulitke za sive in temperne li
tine. 

Cenjenim potrošn ikom pri
p o r o č a m o naše izdelke in če
si namo vsem delovnim lju
dem za dan republike. 

Gozdno 
gospodarstvo 
Ljubljana 

kolektiv obrata 
Kamnik 

čest i ta vsem o b č a n o m za 
praznik republike. 

Trgovsko podjetje 

K o č n a 
Kamnik 

priporoča obisk nove samo
pos trežne trgovine KOČNA 
M A R K E T v Smarei. 

Vsem potrošn ikom in obča
nom Kamnika če s t i t amo ob 
dnevu republike! 



Živilska 
industrija 
Kamnik 

čest i ta za dan republike vsem 
o b č a n o m in njenim potrošni
kom ter priporoča svoje kva
litetne izdelke. 

Za dan republike 29. no
vember čest i ta vsem obča
nom in svojim poslovnim 
prijateljem 

TOVARIMA USNJA Kamnik 

Obrtnomontažno 
podjetje 

ZARJA 
Kamnik 

čest i ta ob dnevu republike in 
priporoča usluge v svojih ob
ratih: 
— E l . E K T R O , elektroinstala-

cije 
— INSTALACIJE, vodovodne 

instalacije, centralno kur
javo, klimatske instalacije, 
kovinske konstrukcije, 
kleparstvo 

— PI.ESK, pleskarstvo, sli
karstvo in sleklarstvo. 

Vsem delovnim kolektivom, 
poslovnim prijateljem in ob
č a n o m čest i ta za praznik re
publike ' splošno gradbeno 

podjetje 

Graditelj 
Kamnik 

Gradbena dela opravlja 
hitro, solidno in po Zmernih 
cenah. 

in priporoča svoje kvalitetne 
proizvode 

• Gradbeno 
montažno 
podjetje 

čest i ta ob dnevu republike 
vsem delovnim ljudem in pri
poroča svoje usluge: 

Alpre.ii 
Kamnik 

— Izdelavo in m o n t a ž o grad
benih konstrukcij, oken, 
vrat, predelnih sten iz alumi
nija za gostinske in trgovske 
lokale, ambulante, bolnišnice 
in zdravstvene domoVc. Pri
poroča tudi razno drugo no-
trmnjo opremo iz •huniuij' 
in žekva. 

Industrijski 
kombinat 

SVIT 
Kamnik 

čest i ta ob dnevu republike 
29. novembru vsem delovnim 
ljudem. 

Priporoča svoje izdelke za 
š iroko potrošnjo: 

purol, verol, neostik, meblo-
ton, lesk, motogril kot tudi 
tehnično keramiko, elektro 
izolacijski material, modne 
gumbe 

Obrtno podjetje USLUGA Kamnik 
čest i ta ob 29. novembru vsem o b č a n o m 

Ob prazniku republike če
stita vsem o b č a n o m in kup
cem Lončarska obrtna 

zadruga Komenda 

Čest i tkam ob prazniku re
publike se pridružuje 

pekarna 
in slaščičarna 

VESNA Kamnik 

Vsem gostom in o b č a n o m 
čest:ta ob dnevu republike 

gostinsko podjetje 

PLANINKA 
Cenjenim gostom se pri

poročal iz Kamnika 

Svojim odjemalcem in 
vsem delovnim ljudem česti
ta ob prazniku republike 

V naših poslovalnicah vam 
postreže jo s kvalitetnim me

MESO Kamnik som in raznimi mesnimi iz
delki. 

Komunalno 
podjetje 
Kamnik 

čest i ta ob prazniku republike 
vsem delovnim ljudem Jugo
slavije. 



Trgovsko grosist ično 
in uvozno podjetje Ljubljana 

Itloša Pijadejeva c. 3 

NAŠE DEJAVNOSTI 

U V O Z 

I Z V O Z 

Grosistična prodaja 
usnje, barve, laki, kemikalije in tesnila; gumijevi izdelki; tekstil in vrvarski izdelki; 
galanterijski izdelki; p last ične mase; obloge za tla in stene; sredstva za varstvo pri 
delu in civilno zašči to; birotehnika; oprema za gostinstvo, trgovino in mlinsko indu
strijo; 

Detajlistična prodaja 
Poslovalnice s tehničnim blagom (material za reprodukcijo in vzdrževanje) in 
blagom za š iroko potrošnjo: 
Ljubljana, Celje, Koper, Maribor. 
Blagovnice s š irokim asortimentom blaga: LJubljana, Kranj. 

Izvoz in uvoz 
Izvažamo in uvažamo blago v okviru našega predmeta poslovanja. 

Zastopstva, konsignacijska skladišča, ekskluzivna prodaja 
Gorilcl Ilva mešalc i za beton Lesena, mlini za moko in kmetijski stroji I rus, barve 
in laki Bonaval, brusna sredstva Carborundum, lepila in tesnila Dekalin, molzne 
naprave National, elektronski namizni kalkulatorji Dichl, ognjevarne zaščitne obleke 
Excalor, vulkanizacljska sredstva Pang, podstrešne stopnice E . Janner, zaščitna 
sredstva Ptrclli. 

Servisna dejavnost 
Servis za tla In stene (polaganje tal In oblaganje sten). 

Predstavništva 
Beograd, Zagreb, Sarajevo, Skopje, Novi Sad, Split, Rijeka, Maribor. 

Skladišča 
Ljubljana, Maribor, Rijeka, Novi Sad, Niš. 

V E L E T R G O V I N A L J U B L J A N A , T I T O V A 77 

Zastopstvo inozemskih 
tvrdk 

C O M M E R C E 
Ljubljana 

Titova cesta 81 

Zastopamo priznane tuje 
tvrdke, ki oskrbujejo našo 
kemično, tekstilno, gradbe
no in druge industrije s 
surovinami, stroji in orod
ji ter kmetijstvo z zaščitni
mi sredstvi za rastlinstvo 
in gnojili. Spremljevalne 
dejavnosti (servisne, teh
nično posvetovalne in dru
ge službe) zaokrožujejo 
naš program 

S 
Zavarovalnica SAVA 

poslovna enota 
LJUBLJANA 

Ljubljana, Miklošičeva 10 

nudi vse vrste 
imovt nskih, 

osebnih 
in nezgodnih 
zavarovanj. 

PIVOVARNA IN TOVARNA KVASA, 
LJUBLJANA 

priporoča svojim cenjenim odjemal
cem sledeče izdelke: 

pivo UNION 12° 
pivo TIVOLI 12° 
pivo LEZAK 14° 
pivo BOK 16° 



Učitelji na Dolenjskem 
Sredi oktobra je temeljna 

izobraževalna skupnost Kam
nik pripravila srečanje vseh 
prosvetnih delavcev naše ob

čine . S št irimi avtobusi se je 
preko 130 učiteljev iz vseh 
naših šol odpeljalo proti No
vemu mestu. Ustavili so se 

v Kostanjevici, kjer so si 
ogledali znano galerijo na 
prostem — Formo vivo, ko-
stanjeviški grad in Lamutovo 

galerijo. Se posebno pa je 
šo ln ike zanimala razstava 
umet n i šk ih del v prostorih 
osnovne šole v Kostanjevici. 
Zlasti zanimiv je nastanek 
Gorjupove galerije, kot jo 
imenujejo. Vsak umetnik, ki 
je razstavljal v Kostanjevici, 
je poklonil šoli najmanj eno 
svoje delo. Danes imajo zbra
nih že preko 1000 del stošti-
ridesetih avtorjev. Seveda 
vseh ne morejo razstaviti 
hkrati, ker imajo premalo 
prostora. Zato vsaka tri leta 
zamenjajo v hodnikih raz
stavljene eksponate. Vse po
zornosti je vreden tudi od
nos mladine do teh umetnin. 
Ni bilo opaziti niti ene po
škodbe ali čačk, kot jih do
stikrat s rečamo po naših šo
lah. Na ta način se mladina 
najbolj neposredno seznanja 
z umetnostjo in jo zna vred
notiti. Zgled, ki bi ga kazalo 
posnemati! 

Po ogledu znamenitosti so 
se udeleženci izleta zbrali v 
motelu na Otočcu, kjer jim 
je spregovoril o položaju 
šo ls tva v občini predsednik 
obč inske skupšč ine Vinko 
Gobec. Posebno je naglasil 
potrebo, da bi se prosvetni 

delavci v večji meri vključe
vali v družbeno aktivnost tu
di izven šole . 

Predsednik skupšč ine TIS 
prof. Slavko Frbežar je nato 
objavil imena tovarišic in to
varišev, ki jim je TIS za po
sebne uspehe na delovnih 
mestih, za mentorstvo in za 
sodelovanje pri upravljanju 
šol na predlog šo lsk ih kolek
tivov dodelila posebne nagra
de. Nagrajeni so bili: A. Mač-
kovšek (F. Albrehta), V. Mi-
helčič , M. Grzinčič (T. Brej
ca), Kobilica (Gimnazija), M . 
Zeleznik (dijaški dom), M . 
Steblaj (Stranje), J . Cipci 
(Glasbena šo la ) , C. Završnik 
(Zav. za uspos. inval. mladi
ne). 

Posebno pohvalno je, da so 
na to srečanje povabili tudi 
nekdanje učite l je — upoko
jence, ki so se vabilu z ve
seljem odzvali. Za tako po
zornost se je svojim kolegom 
toplo zahvalil Alfred Janko, 
nekdanji učite l j in predsed
nik obč inskega ljudskega od
bora Kamnik. 

Lahko rečemo, da je sreča
nje prosvetnih delavcev res 
uspelo, zato naj bi ga orga
nizirali vsako leto. 

Ponedeljek 25. maja 1970. Ob 8. uri se poslo
vimo od prijaznih gostiteljev v hotelu VVartburg 
Hospiz v Mannhcimu in se odpeljemo naši na
slednji postaji nasproti — v Karlsruhe. Pred 
slovesno okrašeno mestno hišo nas pr ičakuje jo 
najvišji predstavniki obč ine in badenske pevske 
zveze. Ob 11. uri dopoldne je sprejem v svečani 
rotovški dvorani. Tu naše pevce prisrčno pozdra
vi podžupan Karlsruhea in zaželi prijetno bivanje 
v njihovem mestu. Novinarji in predstavniki 
tiskovnih agencij, ki so navzoči na sprejemu že
lijo č imveč zvedeti o n a š e m potovanju, o delu 
l ire in o programu koncerta. Badcnska pevska 
/veza kot organizator tega koncerta je izdelala 
l< po opremljen program, v katerem je poleg 
vsebine koncerta predstavila tudi Liro in njene 
dosedanje uspehe, poleg lega pa predstavila 
Kamnik kot tur is t ično mesto. 

Po sprejemu nas je pot vodila v 9 km oddal je 
ni Ettlingcn, kjer smo se nastanili v hotelu Zur 
Sonne. 

Mesto Karlsruhe ji- izredno hitro razvijajoče 
se mesto z m o č n o industrijo. V Karlsruheu je 
največja rafinerija nafte v Zahodni Nemčij i ; ze
lo razvita jc strojna, elektronska in farmacevtska 
industrija. Mesto šteje danes 260 tisoč prebival
cev in je izredno m bani/irano, med stanovanjski-

5 kamniško Liro po Evropi (IV) 

Karlsruhe: 
Povabilo na fes
tival leta 1972 

mi naselji s r e č u j e m o števi lne zelenice, parke, 
vrtove itd. V Karlsruheu je tudi ena najs tare j š ih 
nemšk ih univerz, ki jo danes obiskuje preko 
6 l i soč š tudentov , med njimi preko t i soč ino-
zemcev. 

Na n a š e m sprehodu po mestu so nas pritegni
le š tevi lne kulturne zanimivosti, zanimive tehnič
ne reš i tve posameznih objektov. Posebnost jc 
most preko Rena, ki s svojo elegantno t ehn ično 
izvedbo v jeklenih vrveh pritegne slehernega obi
skovalca. 

Koncert L I R E jc bil v svečano okrašeni dvo
rani mestne hiše , v kateri so slavnostni sprejemi, 
zasedanja, koncerti ipd. Na prednji steni dvorane 
je prikazana slika mesta Karlsruhe s s i m b o l i č n o 
ponazoritvijo vseh njegovih dejavnosti. Pred 
mestno h i šo nas jc pozdravila jugoslovanska za-

Predstavnlki obč inskega sveta v Karlsruheu ln badenske pevske zveze so pričakali LIRO pred 
mestno hišo 

stava, tudi dvorana je bila okrašena z n a š i m i 
zastavami. Kot na drugih koncertih smo se tudi 
tokrat srečali z nekaterimi naš imi rojaki, ki ž iv i jo 
v Zap. Nemči j i Rojak iz Trsta, ki že 40 let živi 
v Nemčij i nam je navdušen pripovedoval kako 
prijetno presenečen je bil, ko je spet slišal slo
vensko pesem, 

V začetku dokaj hladna standardna koncertna 
publika se je kmalu ogrela in navduši la nad 
izbranim programom in d o v r š e n o izvedbo našega 
zbora. Zborovodja prof. Vremšak se je moral 
znova in znova vračati pred zbor. Poskočni zvoki 
Kola Vasilija Mirka so spet napolnili dvorano. 

Največje priznanje kvaliteti naših pevcev pa 
je pomenilo vabilo Waltcrja Schlagctterja, pred
sednika glasbenega odbora badenske pevske zve
ze, naj Lira leta 1972 kot gost sodeluje na veli
kem mednarodnem festivalu pevskih zborov v 
Karlsruheu. 

Po koncertu je bilo v Etlingenu v hotelu, kjer 
smo stanovali, srečanje s kolegi pevci iz Karls-
tuliea, večer je minil v prijetnem vzdušju ob 
pesmih naših pevcev, ki so se tudi tukaj spomni
li pomembnega dneva, rojstnega dneva marša la 
Tita in so zato v njegovo čast zapeli pesem Le 
vkup, le vkup uboga gmajna. Prav v tem č a s u 
smo prejeli tudi vest, da je Jugoslavija postala 
svetovni prvak v košarki . Navdušenja in veselja 
ni hotelo biti konec. Udeleženci srečanja so sku
paj poslali čes t i tke kapetanu jugoslovanske re
prezentance Ivu Danevu. V tistih dneh je bila 
Jugoslavija pogostokrat predmet pogovora, kjer
koli smo se srečevali z domačin i , ker so vsi iz
redno pozorno spremljali potek svetovnega pr
venstva v košarki . 

Nemški del turneje je za nami. V torek 
zjutraj spet na pot proti Švici . N a š cilj je /urico, 
kjer bomo prenočeval i . Seveda pa prehod nem-
ški i švicarske meje ni bil brez težav. Zaradi nekaj 
steklenic vina. ki smo ga imeli v avtobusu za 
prvo žejo , med njimi ga je nekaj poklonil tudi 
neki gost i lničar , ki so mu naši pevci zapeli na 
njegovem vrtu, so nas švicarski cariniki zadržali 
kar celo uro. Toda k o n č n o smo se le sporazumeli 
in pijače ni bilo treba zliti na travo, kot so ne
kateri že pričakoval i . Ga pa že rajši spijemo kar 
tukaj, kot pa da bi ga morali zlivati na travo, 
je pripomnil nekdo. Srečanje s prelepo š v i c a r s k o 
pokrajino nas je spet razpoloži lo in tako smo 
proti popoldnevu prispeli v Basel. Ustavili smd 
se toliko, da smo si ogledali živalski vrt in neka
tere mestne znamenitosti, nato pa se napotili 
naprej proti Ziirichu. 

(se nadaljuje) 



Koncert 
zbora Ulf t's 

Man-
nenkoor957 

iz Ulita 
V okviru kulturnih izme

njav med nizozemskim me
stom Uift-Gendringen in 
Kamnikom je v dneh od 
17. —21. oktobra letos gosto
val m o š k i zbor Ulfl's Man-
nenkoor '57. To je zborov 
drugi obisk v Jugoslaviji, 
prvič so se mudili pri nas 
v letu 1966. Zbor je nastopil 
z dvema ce lovečern ima kon
certoma in sicer v nedeljo, 
18. okt., v veliki dvorani Do
ma v Kamniku ter v ponede
ljek, 19. okt., v Mengšu v ki
no dvorani z istim progra
mom. 

Po holandski himni, s ka
tero je zbor začel svoj kon
certni program, so se zvrstile 
v prvem delu sporeda pre
težno skladbe holandskih av
torjev. Poleg konvencionalno 
napisane »Mijn Holland«, ki 
sodi o č i t n o v zborov železni 
repertoar, smo sl išal i tudi ne
kaj zanimivejš ih del, napi
sanih v s o d o b n e j š e m slogu. 
Takšni sta skladbi »Postiljon« 
Andriesa de Braala in »Het 
Lied van Piet Hein« Henka 
Badingsa in prav je, da zbor 
sega po tovrstni literaturi. V 
drugem delu sporeda so go
stje podali troje del iz sta
rejše evropske tvornosti: »Le 
rossignol« francoskega pred-
klas ičnega mojstra Gretrjrja, 
koncertno arijo italijanskega 
skladatelja Giordanija (v ob
delavi za zbor) in »Die 
Nacht« klas ic ist ićno-romantič-
nega mojstra Franza Schu-
berta. Zadnje tri pesmi spo
reda je zbor namenil sloven
ski zborovski produkciji. Na
rodnima »Nocoj pa, oh, no
coj« Frana Venturinija In 
»Plovi, plovi« Rada Simoniti-
ja Je za zaključek sledila ve
dra In uč inkovi ta »Zabe« Vin
ka Vodopivca, za katero so 
poslušalc i izsilili ponovitev. 

80-članski m o š k i zbor iz 
Ulfta je z v o č n o ubrano telo. 
Razpolaga s prijetnimi tenor
ji in zvočnimi b*tsi, medtem 
ko je baritonska skupina iz
razno nekoliko š ibkejša . Leto 
dni ga vodi mladi in nadar
jeni dirigent E . F. Kuipcrs, 
ki mu je v razmeroma krat
kem č a s u uspelo dvigniti 
zbor na obe ta jo čo u m e t n i š k o 
raven. 

V dodatku koncerta smo 
slišali še solista, tenorista 
Thea Overgoorja, in barito-
nlsla Hermana Muldcrja, ki 
sta ob dirigentovi spremljavi 
zelo muzikalno in kultivirano 
odpela duet iz Verdijeve 
opere »Moč usode«. Kot soli
den In vešč pianist se je 
prc.'-' ivil še dirigent Eduard 
Kuipcrs z izvedbo Romance 
Antona Arenskega. Zbor, ki 
Je zatem še enkrat nastopil, 
je z izvedbo ukrajinske »Dncs 
pojošje« zaključil koncertni 
nastop in požel viharno odo
bravanje pos luša lcev . -ok 

Spomini na generala Rudolfa Maistra 
Bilo je nekaj mesecev pred 

koncem prve svetovne vojne. 
Lepo število dijakov se nas 
je zbralo v kletnih prostorih 
Narodnega doma v Mariboru. 
Sto je za zaupni, tajni sesta
nek, ki so ga organizirali vo
dilni mariborski domoljubi, 
da bi nas dijake spodbudili 
za nadaljnjo popularizacijo 
jugoslovanske misli ob novih 
akcijah v zvezi Z majniško 
deklaracijo 1917. Seveda ni 
takrat nikdo več mislil na ti
sto habsurško žezlo ali z njim 
resno računal. Na sestanek 
so prišli ugledni slovenski do
moljubi, ki sem jih skoraj 
vse poznal: naš profesor ve-
ronauka dr. Anton Medved, 
poslanec prof. dr. Karel Ver-
stovšek, prof. dr. L. Poljanec, 
odvetnik dr. F. Rosina. prof. 
bogoslovja in zgodovinar dr. 
F. Kovačič ter prof. F. Voglar. | 
Dveh pa dotlej nisem poznal: I 
prvega slovenskega svetovlja- I 
M ter Utečena dr. I'avla Tur-
nerja in tedanjega avstrijske
ga majorja, pesnika Rudolfa 
Maistra, ki je te ob pozdrav
nem stisku rok zbudil mojo 
pozornost. Prav po vojaško 
krepko mi je stisnil roko, ko 
sva si jo podala pred pričet-
kom sestanka ob uvodnem 
splošnem predstavljanju. Všeč 
mi je bila njegova pristno 
vojaška zunanja podoba: tive 
žarele in prodirne oči, bujno 
košati brki, visoka ter vitka 
postava. Ves čas med sestan
kom je molčal. Ko pa jc spre
govoril, smo ostrmeli: ča
stnik, pa tako sijajen, vrhun
sko prepričljiv ter pesniško 
zanosen govornik! Ploskali 
smo mu kakor nikomur, ki 
je pred njim povzet besedo. 
Njegov pojav junaka in pes
nika ob prvem srečanju z 
njim mi je še danes v tivem 
spominu. Ko da je bilo vče
raj. 

Drugo srečanje se je raz- , 
vleklo čez prevratni Čas, ko \ 
so burni, prelomni dogodki 
zbrisali avstroogrsko monar
hijo z evropskega zemljevida. 
Tedaj smo se namreč dijaki 
mariborske humanistične gim
nazije z navdušenjem odzvali 
pozivu Narodnega sveta, da 
sodelujemo pri nujnih, važnih 
kurirskih poslih. Bili smo ob 
vsakem času pripravljeni v 
predsobi k pisarnam članov 
Narodnega sveta v poslopju 
bivšega avstrijskega okrajne
ga glavarstva. To je trajalo 
pribtiino mesec dni. Spomi
njam se, kako si je general 
Maister znal pomagati v ti
stih prevratnih dneh. V pr
vem hipu, ko je prevzel z ju
naškim nastopom in poobla
ščen po Narodnem svetu kot 
general vojaško poveljstvo v 
Mariboru, je imel na vdljo 
le malo vojakov. Da ne bi na
sprotniki izkoristili te šibke 
točke, je general poslal vod 
dobro oboroženih, zavednih 
in zanesljivih vojakov, da je 
ves dan krotil po mestnih 
ulicah, seveda v različnem 
vrstnem zaporedju. Zvijača 
se je dobro posrečila. 

General R. Maister je bil 
vsak dan prvi in že v rani 

uri v svoji pisarni. Zadnji jo 
je zapuščal pozno ponoči ali 
te v rani uri. Vzljubili smo 
lega junaka ter ga spoštovali 
in občudovali. Spominjam se 
neke sobote, ko nas je po
zval, naj pridemo točno ob 
21. uri k njemu. Vsakdo od 
nas j; prejel v kuverti zalep
ljeno in s pečatom opremlje
no zaupno sporočilo. Jaz sem 
prevzel kuverto, naslovljeno 
na tedanjega župnika v Kam
ilici pri Mariboru. Za vsak 
primer sem si sposodil od 
očeta samokres in jo v gluhi 
noči mahnil proti Kamnici, 
ki je bila te vsa v temi. Pre
cej dolgo je trajalo, da sem 
z metanjem kamenčkov na 
okna zbudil tupnika in mu 
izročit nujno zaupno naroči
lo. Župnik ga je naslednjega 
dne prebral s priinice svojim 
tupijanom. 

Kol ljudski tribun pa nas 
je dijake presenetil general 
Maister, ko jc nit pro:lavi ze-
dinjenja jugoslovanskih na
rodov kot zadnji govornik 
spregovoril z balkona Narod
nega doma v Mariboru, štu
dentje smo tedaj čustveno 

razgreti prisluhnili njegovi, 
ko bron doneči besedi. Nje
gova govorniška osebnost, 
učinkovita zunanja podoba, 
oči kakor oglje tareče, mimi
ka realno sozvočena z rastočo 
mislijo, govorniška izrazila 
usklajena s pesniško mislijo 
in udarnn besedo. 

Živahne slike pa sem imel 
Z generalom Maistrom pozne
je, ko sem se po končanem 
visokošolskem študiju posve
til časnikarstvu. Večkrat me 
je poklical v uredništvo po 
telefonu in me povabil na po
govor. Spominjam se, da mi 
je pred najinim prvim ta
kim sestankom s ponosom 
pokazal svojo bogato, silno 
dragoceno knjižnico. Stano
val je v ulici, pi/imenovani 
po njem, v poslopju ob voga
lu Cankarjeve ulice. Tedaj 
je bil niimiee predsednik Na-
rudne odbrane v Mariboru. 
Ob najinem drugem sestan
ku mi je z.aupal, da so mo
je informaciji- zanj bolj pre
pričevalne, kakor so druge, 
ki jih je prejemal od drugod. 
To svoje mnenje jc uteme
ljil s tem, češ da slonijo mo

ja zaupna poročila o narod
nostnem stanju in slovenski 
zavesti med našim obmej
nim prebivalstvom na real
nem gledanju ter trezni pre
soji brez olepšav in varljive
ga optimizma. Zahvalil sem 
se mu za lepo priznanje. Jaz 
pa sem se mu oddolžil s tem, 
da sem še skrbneje pazil na 
objektivno resničnost svojih 
informacij. 

Stisnilo mc je v srcu, ko 
sem v Pragi, kjer sem tedaj 
študiral, izvedel za smrt na
šega junaškega generala in 
pesnika Rudolfa Maistra. Bo
lelo mc je, ker nisem mo
gel na njegov pogreb. Ko 
setn izvedel, da je umrl, je 
bil te pokopan 

Slovenci smo nanj lahko 
ponosni. Rodni Kamnik res 
in mogel lepše pnvelieati nje-
i;ovei;a spomina tet imenu, 
ko da je svojemu sinu — ve-
likanu postavil umetniško za-
UtOVM spomenik v polnem 
sozvočju z dvojno podobo, 
ki jo jc iilelcševal Rudolf 
Maister: kot vojskovodja in 
pesnik. 

Dr. Fran Vatovec 

Moja srečanja z Maistrom 
Mnogo let je prihajal gene

ral Maister na poletni oddih 
k svoji teti gospe Sebenikar-
jevi, ki mu jc pozneje zapu
stila svoje, posestevce in lepo 
hišo. V Ivanjcm selu pri 
Uncu je moj rodni kraj, zato 
sem generala na Uncu več
krat obiskal. Z veseljem mc 
je sprejel. Prinesel sem mu 
nekaj do tedaj izišlih svojih 
knjig in videl, da so mu že 
dobro znane, zlasti zato, ker 
so vojne in borbene vsebine: 
Krvave poljane (prva svetov
na, V robstvu (na Soči), Na 
mrtvi straži (Vojna krajina). 
Moč zemlje (epopeja koroški 
zemlji). 

Generalov poletni kvarlir je 
bil Unec, zimski pa Maribor. 
V zimskem času sem prihajal 
ob sobotah zvečer v Maribor, 
kjer sem v realki predaval 
grafilarjcm o grafičnih tehni
kah. Pred začetkom sem na 
kratko obiskal Maistrov dom 
— in general mi je rekel, da 
moram vsakokrat po preda
vanju priti k njemu, da malo 
pokramljamo. In tako sem 
prihajal. Prijazno so me spre
jeli in mi razkazali ogromno 
knjižnico, ki nima primere po 
množini in vrednosti knjig v 
nobeni zasebni knjižnici. Kak 
večer jc prišel tudi nadporoč-
nik Cviren — in ko so se dru-
Žinci: Maistrova gospa in sina 
Hrvoj in Borut umaknili po
čivat, smo kramljali v treh 
in cukali belo močno »Mai
strovo vino* (tako so mu re
kli zalo, ker mu jc bilo to 
vino všeč). Kramljali smo o 
raznih frontah prve svetovne, 
največ pa o bojih na Koro
škem. Opazil sem, da gene
ralu ugaja ozka drutba, kjer 
se zaupno kramlja, rad ima 
tudi šaljive pomenke, pri ka
terih se do srca nasmeje. Je 
zelo zgovoren, iivahen tempe
rament, prijeten, demokrati

čen; pozorno posluša besedo 
in mnenje sobesednikov. 

Hitro, prehitro so minevale 
ure v njegovi družin. Ko je 
odbila polnočna ura. UHO ti 
voščili prijetno spanje in *c 
razšli. 

Zmeraj pa ni bilo Cvirna 
zraven. Neki večer, ko sva 
bila sama, se je general zre 
snil in rekel: 

»Poslušaj, govoriti hočem 
nekaj popolnoma zaupno, 
med štirimi očmi.* 

»Prosim, gospod general,* 
sem rekel. 

»Veš, jaz sem rcvel, moja 
družina je v stiski. .. Moja 
pokojnina jc tako nizka, da 
težavno izhajamo. K meni 
prihajajo in me pozdravljajo 
razne deputacije, ki jim mo
ramo s čim postreči. Beoyja 
du nisem pri srcu, zato mi 
daje slabo pokojnino.* 

Začudil sem se: »A tako? 
Oh, gospod general, tU vam 
pa moramo pomagati! V 
Ljubljani bom stopil do ne
katerih, ki mnogo premore
jo .. .* 

Brž me je prekinil, odloč
no pocukal za roko in otresel 
Z glavo: »Ne, ne dovolim! To 
sem zaupno priznal tebi, a ne 
smeš o tem niti črhniti niko
mur! Zadnji čas mi maribor
ska občina daje nekaj dodat
ka .. .* 

Ubogal sem ga in sem o 
tem molčal vse do dane;. 

V juliju 1934 v Mariboru, 
na dan našega zbora bojevni
kov, mi je general stisnil ro
ko in rekel veselo razvnet: 
»Velja, na svete Ane dan se 
gotovo snidemo na Uncu!* 
Tedaj je odšel izredno dobro 
razpoložen v svoje notranj
sko zatišje. A na svete Ane 
dan je umrl... 

27. julija zalem smo se na 
Uncu poslavljali od pokojni

ka. V imenu bojevniških 
organizacij, katerih predsed
nik jc bil general, sem se po
slovil z besedami: 

»Letos spomladi (1. J934) k 
prazniku Prebujenja je obha
jal naš Rudolf Miiislei inhi-
tej svojega 60-letncga tivlie-
nja, danes k prazniku letve 
pa se poslavlja s te svoje 
zemlje, ki ji je koval mejni
ke. Ob njegovem jubileju 
smo mu zagotavljali: Ti ne 
boš umrl, ne. ti ne umrješ. ne 
moreš umreti svojemu naro
du, v katerem si tako globo
ko zasidran! 

Nenadoma, sredi dneva, mu 
jc zastal utrip srca, kakor da 
je zasnul. in to notranjsko 
zatišje ob skrajni meji /e 
vztrepetalo, kriknilo — in vsa 
stovtnskt remiju ie prisluh
nila, v neizrečeni boli je \klr>-
nilo IfuđSIVO fjnve 

Umrl je junak, ljubljence 
naroda, izdihnil jc ljudski %t 
neral. Slišimo, kako jokajo 
matere, žene, vidimo jake 
mote, ki stoje prepadeni in 
v nemem molku lugujcjo za 
tem, ki jim jc bil ponos in 
varnost. 

Vidim ljudske mnotice, ki 
ga kropijo s solzami, vidimo 
kmetske tuljevc roke, ki dvi
gajo njegovo krsto na rame, 
vidimo jih, ki neso tvoj po* 
nos na poslednjo pot, neso 
graničarja orjaka. 
Videli smo hlismli inee. 

videli zlomljenega tredi 
zamaha 

Bratje v sedlo, vajeti v dlan, 
Drava nas zove, Jadran rjove, 
vranci naj skrešejo trde 

podkovel 
Bratje, naprej! 

General Maister odhaja . . . 
Večen spomin na narodne

ga generala in zapovednika! 
Večna zahvala junaku 

osvoboditelju!* 
I. Matlčič 



Dobro obiskan koncert 
V č e t r t e k , 29. ok tobra , je 

bila dvorana k i n a D o m v 
K a m n i k u po dolgem č a s u zo
pet polno zasedena. Tokra t 
je bi l na sporedu koncert . 

P r i r ed i l a ga je delavska 
univerza v sodelovanju z ljub* 
l jansko pr i red i tveno poslo-
valnieo »Fest ival«. Nas topala 
sta Vasi le M i c u — bari tonist 
iz Romuni je — in n a š viol i -
"list R o k Klopč ič , na k l a v i r p i 
p.i m je spremlja l prof, M a 
r i jan L ipovšek . Pos luša l c i so 

b i l i n a v d u š e n i ob nj ihovem 
izvajanju. 

Res je, da je več ina kam
n i š k i h šol posla la na koncert 
svoje di jake, toda prav t i so 
b i l i najbolj n a v d u š e n i poslu
ša lc i . 

N i h č e , n i t i izvajalci sami , 
ni p r i č a k o v a l t o l i k o aplavzi 
i n n a v d u š e n j a . K d o bi s i 
m i s l i l , da bodo mlad ino tako 
pritegnile skladbe Mozar ta , 
Schubcr ta , Cajkovskega, De-
l u r s i a , l . i povška i n d rug ih 
skladateljev! 

Slovenska pesem 
na Nizozemskem 

Ob priliki bivanja predsed
nika na Nizozemskem je po-
'ebni poročevalec Dela 23. 

kl obra poslat iz Amsterda
ma naslednjo vest: 

Zcna predsednika republike 
Jovanka Broz je včeraj spre-
ftla v kraljevi palači 45-član-
ski mladinski pevski zbor. 
Otroci iz 150 km oddaljenega 
mesta Ulji so v bogatem pro-
r.iaiiui zapeli tudi štiri slo
venske narodne pesmi, ki so 

se jih naučili med letošnjimi 
počitnicami v Kamniku. 
Kamniška in gendringenska 
občina, kjer jc tudi mesta 
Ulji, imata namreč tradicio 
nalne dobre stike. Utjtski 
moški zbor je pravkar kon
čal gostovanje v Jugoslaviji. 
»Vljtski slavčku, ki so jugo
slovansko gostjo zelo prese
netili tvojim znanjem, so 
letos poleti nastopili lotit na 
ljubljanskem radiu. 

Odbor za postavitev 
spomenika 

generalu Maistru 
V odboru za postavitev 

tpomcnlka generalu Maistru 
ki ga jc imenovala občinska 
Skupščina, so sodelovali: 

Dr. Maks Pohar, predsed
nik; Lojze Ude, namestnik 
Predsednika; Milan Logar, 
tejnik; Peter Klavčič , blagaj
nik; člani Vinko Gobec, Ka
zimir Ker i i č , Stane S imš ič , 
Stane Marcijan, Vinko Dobnl-

kar, Franc Svetel j , Leon IIo-
mar, Danilo Cerkvenik, dr. 
Svetozar Frantar, Franc Zo
re, Stane Aupič, Anton Po-
l janšek, Stane Petek, Jože 
Hribar, Franc Grčar, Alojz 
Kek, Rudolf Pajk, Rajko Sla-
pernik, ing. Stanko Fras, 
prof. dr. Ing. Albert Čebul J, 
dr. France Steie, Franjo Ro4 
in dr. Franc Sušnik . 

Ob pogledu na dvorano bi 
mars ika te r i pesimist opus t i l 
mise l , da se n a š a mladina 
zan ima le za beat. N e , tudi 
stari mojs t r i so j i m všeč , le 
spoznati j i h je troba z n j i m i , 
to pa l ahko uspemo le z vet 
koncer t i in ne le z en im. 

T a koncert je bii prirejen 
posebej za mladino, saj je 
mojster Lipovšek vse skladbe 
tudi primerno komentiral, 
kar je še posebno veliko do
prineslo k uspehu. Vedeti 
moramo, da začetnik brez d., 
brega vodstva težko razume 
te skladbe. 

Uči te l j i glasbenega pouka 
so k o i K . i t vklpnili v svoje 
delo I U t a K i in si l e žele 
podobnih pr iredi tev. Tud i 
mlad ina si želi še koncertov, 
toda . . . 

Pogle jmo drugo stran me
dalje! Vs topnina p r i koncer
tu n ikda r ne more k r i t i stro
škov pr i redi tve, č e p r a v je 
dvorana polna. 

K o l i k o je s t r o š k o v s tako 
pr i redi tv i jo! Poglejmo samo, 
k o l i k o stane k lav i r , ki so ga 
izvajalci rab i l i na od ru : na
jemnina in prevoz ter uglaše-
vanje preko 100.000 S dinar
jev za en koncert . Ce k temu 
p r i š t e j e m o še honorar za iz
vajalce in najemnino dvo
rane, je j asno , da z vs topnino 
ne k r i j emo ni t i polovice stro
škov . 

K d o naj b i k r i l pr imanj
kljaje koncertov? Delavska 
univerza, k i je ustanova z 
las tn im financiranjem, j i h ne 
more. J ih bo kdo drug, k i bo 
razumel , da so koncer t i za 
nas nujnost? 

Se to: 
Ce h o č e m o imeti koncerte, 

moramo prej nabavit i dober 
koncer tni k lav i r , ki b; b i l 
stalno v dvoran i , le da ga ne 
bi dohi te la enaka usoda, kot 
jc i e dva p redhodnika , k i 
leži ta popolnoma razbita za 
od rom in k a ž e t a okostje v 
posmeh k a m n i š k i k u l t u r i . 

A. P. 

Letošnja arheološka 
izkopavanja na Trojanah 

V mesecu avgustu je ek ipa 
t. mladinskega raziskovalne
ga tabora v Med i j ah sodelo
vala pr i a r h e o l o š k i h izkopa
vanj ih , k i j i h je na Tro janah 
vodi l K a m n i š k i muzej . Le toš 
nja izkopavanja so b i l a na
daljevanje raz iskovaln ih del , 
opravl jenih v letu 1966. Ta
krat o d k r i t i r imsk i stavbi se 
je letos p r i k l j u č i l a še ena 
izmed h i š , k i so tvori le rim- . 
sko naselbino Atrans . Ant ič
na postojanka Atrans je bila 
v Času rimskega imper i j a 
p o š t n a postaja, vsaj o d sre
de drugega stoletja dalje pa 
tudi mi tn i ca in postaja bene 
ficiarjev. Š tev i ln i epigrafski 
spomenik i nam posredujejo 
i / življenja A t ransa precej 
Podatkov, po kater ih lahko 
sklepamo na p r i b l i ž n o vel i
kost naselbine i n na funkci 

j o posameznih objektov. Do 
sedaj o d k r i t i os tanki arhitek
ture in drobne najdbe časov
no opredeljujejo posamezne 
objekte in še bolj neposredno 
orisujejo ž iv l jenje , k i se je 
odvi ja lo pred mnog imi stolet
j i na pr i so jn i s t rani Tro jan . 

T u d i letos o d k r i t i s tavbni 
kompleks (debelina zidov 
1,10 m!) sodi v prvo polovico 
4. stoletja po š t e t j u . T o č n o s t 
datacije nam dajejo pred
vsem izkopani predmet i : no
vec Kons tan t ina I, fragmen
t i k e r a m i č n i h posod, dve bro
nasti in ena k o š č e n a š i v a n k a , 
kosi barvnega stenskega ome
ta i td . Dolž ina stavbe jc 20 
m , š i r i n e pa n ismo mog l i do
loči t i , ke r sega objekt še 
precej izven sadovnjakov, v 
katerem smo kopa l i . P o tere
n u s o d e č , bo verjetno tudi 

š i r i na objekta o k o l i 20 me
trov. V temelj ih smo o d k r i l i 
hvpokavst — r i m s k o ogreval
no napravo, k i deluje na pr in
c ipu k r o ž e n j a toplega z raka . 
Stavba je b i l a centra lno ogre
vana. 

Izkopavanje, k i j i h jc opra
v i l na Tro janah že W. 
Schmid , , najdbe iz leta 1966 
i n letos o d k r i t i kompleks , 
s p o r o č i l a epigrafskih spome
nikov in s t r a t e š k o zelo po
membna lega At ransa (ob ce
sti Aqui le ia—Aemona—Car-
nun tum; na mej i med N o r i -
com in p rov inco I ta l io ) , nam 
zagotavljajo, da sodi jo Troja
ne med n a š e najbolj po
membne a r h e o l o š k e lokali te
te, k i j i m velja posvet i t i vso 
pozornost . Z r az i skova ln imi 
del i bomo nadaljeval i pr i 
hodnje leto. M . Z. 

Z gimnazije 
Rudolfa 
Maistra 

Na zadnji seji obč inske skupšč ine Kamnik so odbor
niki sprejeli sklep, da se Gimnazija Kamnik preimenu
je po generalu in pesniku, k a m n i š k e m u rojaku, Rudolfu 
Maistru. 

Kaj pa je na tej gimnaziji poleg imena še novega? 
O tem že l imo spregovoriti v tem sestavku. Da je vse 
lepo in prav, kje pa jc še tako bilo. Vsem namreč ni 
mogoče naenkrat ustreči . 

Pa poglejmo, kaj se je zgodilo poleg tega, da je 
gimnazija dobila novo ime. Zadnja mladinska konferen
ca, ki so jo gimnazijci pripravili minuli mesec, je poka
zala dobre in jasno začrtane smernice za delo v prihod
nje. No, da bomo odkriti, te smernice dela so se v 
največji meri oblikovale na kasnejšem sestanku novoiz
voljenih predstavnikov mladinske organizacije in šo lske 
skupnosti, pri tem pa je sodeloval tudi direktor in 
nekateri člani predsedstva občinske konference / M S 
Na konferenci je bilo namreč o teh načrtih le malo 
spregovorjenega, saj se je konferenca izrodila. To ni 
bila konferenca, ki jo je bilo pričakovati , tu so govo
rili le o nekaterih »ključnih« (vsaj zadnje čase ) pro
blemih tako imenovanega zunanjega izgleda dijakov in 
dijakinj. 

Dijaki so namreč ostro postavili vprašanje , zakaj 
fantje ne smejo nositi dolgih las (pravilneje: malo 
daljš ih — op. pisca) Ob tem se je razvila precej živah
na razprava, spregovorili so tudi o Učenju dijakinj, o 
kajenju in drugih problemih, ki jih neposredno zade
vajo. Večina je podprla manjš ino , z burnim ploskanjem 
so se strinjali z mnenji tistih, ki so načeli ta vprašanja. 

Direktor jim Je naštel argument?, ki govorijo v prid 
prepovedi takšnega zunanjega izgleda gojencev. Sklenili 
so, da bo najbolje, da o tej stvari rečejo k o n č n o besedo 
starši dijakov, kljub temu, da Jc najbrž to stvar posa
meznika, stvar individualne osebnosti mladega č loveka. 
Prav gotovo tudi ni umestno, da bi se o teh zadevah 
sprejemali sklepi, ki bi nedvomno ohromili samouprav
ne pravice na naših šolah. 

In kaj so o tej zadevi dejali starši? H očes -nočeš se 
morajo strinjati z mnenji in stremljenji profesorjev, 
če h o č e j o skupaj Iz svojih sinov in hčera oziroma dija
kov in dijakinj ustvariti ljudi, ki ne bodo v sramoto 
s taršem in profesorjem in kamnišk i gimnaziji sploh. 
Po mnenju profesorjev se namreč gimnazijci ne morejo 
enačit i s tistimi, ki gimnazije ne obiskujejo. Toda naj
brž bo kmalu treba spoznati, da moda zahteva svoje, 
tudi dolge lase ipd., ki pa lahko v trenutku izgubijo 
svoj pomen, če »so prepovedani« seveda. Ko smo ravno 
pri laseh, naj še omenimo, da najbrž preveč potenci
ramo, kaj so dolgi lasje in kaj malo daljši , saj je ra
zumljivo, da jih ne moremo meriti na centimetre, prek 
ramen pa itak nikomur ne visijo. 

Na »referendumu« sta se od 129 udeleženih s taršev 
izrekla proti Učenju deklet, proti dolgim lasem in za 
horo-legails kar 102 starša. Morda zanimiva števi lka, 
kljub temu se je najbrž treba vprašat i , kako da ni m o č 
takih malenkostnih problemov urediti neposredno med 
prizadetimi. 

Sicer pa to najbrž niso najvažnejš i problemi. Bolj 
pomemben je dober in konkreten program mladinske 
organizacije In šo l ske skupnosti na soli. Kot smo že 
v uvodu omenili, so tu zastaviti dober korak, pogovar
jajo se o oblikovanju športn ih sekcij, o vkl jučevanju 
dijakov v krožke, konkretneje se že l i jo vključit i v idej
no pol i t i čno delo, kot pomembno vprašanje pa so ome
njali tudi težnje za Izboljšanje učnega uspeha. Tudi 
o plesih so rekli svojo besedo, žel i jo, da se jih udele
žuje č imveč profesorjev, obenem pa žel i jo več in tesnej
ših stikov s predsedstvom OK ZMS Kamnik. 

Programi so dobro zamišl jeni . Morda jim bodo 
vprašanja, ki so jih najprej načeli v p o m o č , morda bo 
treba le inalo več enotnosti pri zagovarjanju posamez 
nih stal išč . — ts 
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Zlatoporočenca 
Antonija in Jernej Hribar 

V Okrogu, v vasici v Tu
hinjski dolini, so letos že 
drugič praznovali zlato poro
ko. O poroki Cenclja Antona 
in Ane smo že pisali, 17. ok
tobra pa sta petdeset let 
skupnega živlejnja preživela 
Hribar Jernej in Antonija iz 
Okroga. 

Poroči la sta sc 11. februar
ja 1920 v Spital iču. Največ 
veselja v njunem živl jenju 
je bilo, ko so se jima rodi
li otroci. Kar sedem jih je 

žena povila. Prišla pa so naj
težja lota, leta pre izkušnje 
za ota, za družino in za vse 
č loveš tvo — II. svetovna voj
na. Nikomur ni bilo przanc-
sena, tako sta tudi naša zla
toporočenca leta 1945 izgubi
la svojega drugega sina Slav
ka, ki je padel na Pohorju. 
Po vojni se je njuna skrb na
daljevala. Skupsj 7. otroki 
sta delala na kmetiji, da so 
sc lahko preživljali . Drug za 
drugim so olroci zapuščal i 

d o m a č e ognj i šče in zdaj sta 
ostala s č e r i o in sinom sa 
ma na hribovski kmetiji. Tu
di bolezen in nesreča se ju 
ni izognila, vendar pa sta 
kljub ternu še oba trdna in 
ži .ava. Srečna sta in ponoira 
da sta lahko v l e tošnjem letu 
praznovala obletnico. 

Vsi jima že l imo, da b' nju
na volja do življenja bila še 
nadalje tako trdna in jima 
č e s t i t a m o za ta visoki jubilej. 

U. J . 

Srečanje nekdanjih 
taboriščnikov z mladino 

V četrtek, 22. oktobra, je 
bilo v veliki dvorani kina 
Dom v Kamniku pr i srčno 
srečanje preživelih interni-
rancev iz nacist ičnih taborišč 
s k a m n i š k o mladino. 

Srečanje je pripravila ko
misija za interni ranec pri ob
č i n s k e m odboru Zveze zdru
ženj borcev NOV, katere 
predsednica Marica Brejc je 
uvodoma poudarila, da ima 
srečanje predvsem namen 
prispevati k utrjevanju tra

dicij naše revolucije med 
mladino, da ne bi nikdar po
zabili na mnoge žrtve, ki so 
za vedno ostale v poklu kon
centracijskih taborišč za naše 
lepše življenje. 

Zbrane je pozdravil tudi 
predsednik obč inske skup
ščine Vinko Gobec. Nato je 
ude ležencem srečanja sprego
vorila Mira Svetina, narodni 
heroj, o velikem deležu, ki 
so ga za našo prihodnost pri
spevali tisoči in tisoči naših 

ljudi v zloglasnih taboriščih, 
namenjenih popolnemu uni
čenju našega naroda. 

V kulturnem delu progra
ma so sodelovali dramska 
igralca Vladoša S imčičeva in 
Tone Logar ter mladinski 
pevski zbor osnovne šole 
Fran Albreht. Tovariš ica Ma 
rija Frzinčičeva pa je pre
brala odlomek iz svojih spo
minov na dolge in težke dni 
v enem izmed števi lnih tabo
rišč. 

Obrambna 
pripravljenost — 

dolžnost 
vseh občanov 

Člani Zveze komunistov morajo biti pobudniki in 
nosilci akcije pri uresničevanju koncepta splošne ljud
ske obrambe. Tako so ugotovili člani obč inske konfe
rence Zveze komunistov na svoji seji pretekli mesec. 
Med udeleženci so bili tudi vsi sekretarji organizacij, 
čian CK ZKS Bojan Polak in sekretar medobč inskega 
sveta Zveze komunistov Ljubljana Jože Drnovšek. Poleg 
nalog pri s p l o š n e m ljudskem odporu so člani konferen
ce sprejeli tudi akcijski program dela konference in 
njenih organov. 

Občinska konferenca ZK je ugodno ocenila doseda
nje uspehe v pripravah na splošni ljudski odpor. Le
tošnja predavanja o obrambni vzgoji občanov, ki so 
bila v vseh krajevnih skupnostih, razen v Kamniku, so 
bila zelo dobro obiskana, saj je bilo med poslušalci 
80 in še več % vabljenih. To Je pomembno zlasti zato, 
ker so jih obiskovali občani , ki niso razporejeni v red
ne in teritorialne enote. Ugodno so ocenili tudi nedavno 
vojaško vajo v Tuhinjski dolini, kjer so sodelovale tudi 
enote teritorialne obrambe in njene zašči te . Splošni 
ljudski odpor je v Jugoslaviji preizkušena metoda bo
ja proti napadalcu. Zato so Izkušnje iz narodnoosvobo
dilne borbe, Izpopolnjene z najnovejš imi dognanji gve
rilskega bojevanja, zelo dragocene. Stalna naloga vseh 
občanov , zlasti pa članov Zveze komunistov, je utrje
vati zavest in biti pripravljen za obrambo naše socia
list ične samoupravne skupnosti pred napadom sovraž
nika. Naša borba bo učinkovita le, če bomo v naših 
prizadevanjih, v našem naporu enotni. 

V obrambnih pripravah so enako pomembni vsi čla
ni, ne glede na spol, so ugotovili člani konference. Zla
sti veliko pozornost pa je treba posvetiti mladini in 
njeni patriotski vzgoji, seznanjanju z osnovami sploš
nega ljudskega odpora in krepitvi zavesti v prepričanju, 
da je bodočnos t v samoupravni družbi naša edina iz
bira. Splošni ljudski odpor je predvsem dolžnost vseh 
občanov, družbenopol i t ičnih organizacij, samoupVavnih 
organov, društev, delovnih organizacij, skratka vseh 
dejavnikov v naši družbi. Zato mora biti priprava na 
odpor sestavni del njihovih programov. 

Clanl konference so zadolžili vse organizacije in akti
ve Zveze komunistov, da naj v prihodnjem obdobju 
razpravljajo o pripravah na splošni ljudski odpor in si 
prizadevajo, da bodo naloge tudi uresničene. Zlasti po
membno je ustanoviti odbore v krajevnih skupnostih, 
kar bo naloga Socia l i s t ične zveze. Koordlnacjskl odbor 
za splošni ljudski odpor pri občinski konferenci SZDL 
se Je odloči l , da bo še v mesecu novembru ustanovil 
7 odborov za splošni ljudski odpor v krajevnih skup
nostih. V teh odborih bodo sodelovale vse krajevne 
družbenopol i t ične organizacije in društva ter krajevna 
skupnost. Pri sestavljanju odborov pa ne bomo smeli 
pozabiti na udeležbo mladine in žena. 

Krajevni odbor za splošni ljudski odpor v Kamniku 
bo vključeval še krajevno skupnost Vranja peč , Pod
gorje, Tunjice In Nevlje, odbor v Komendi še občane 
iz Most, odbor na Dupljlcl bo vključevat krajevno skup
nost Smarca in Volčji potok, odbor v Stranjah še kra
jevno skupnost Crna in l iod lč , odbor v Srednji vasi 
občane Iz krajevne skupnosti Sela, odbor v Tuhinju 
krajevno skupnost Š m a r t n o in Pšajnovlco , v Motniku 
pa bodo člani odbora še občani iz ftpltnliča. 

Člani konference se bodo letos še enkrat sešl i , ko 
bodo decembra ocenjevali aktivnost komunistov v 
društvih In drugih organizacijah ler določil i naloge 
kadrovski politiki. Prihodnja konferenca bo torej tudi 
nadaljevanje naporov za uresničevanje načel sp lošnega 
ljudskega odpora, saj prav tabornikom, planincem, 
strelcem, ljudski tehniki in drugim specializiranim or
ganizacijam nalagamo veliko odgovornost v obrambnih 
pripravah. 

T. J. 

SREČANJE TABORIŠČNIKOV Z MLADINO: Čedalje redkejše so njihove vrste, toda spomin 
na grozote ne zbledi. Tega ne moremo in ne smemo nikoli pohabiti 



Dvakrat v gosteh 
pri koroških gasilcih Zagoreli so 

kozolci! Prvič smo se odzvali vabi
lu gasilcev iz Krive vrbe 
(k? urupendorf) ob Vrbskcm 
j i zeru za 90-letnico njihovega 
obstoja. Ta obisk je organi
zirala obč inska gasilska zveza 
Kamnik. I s t o č a s n o smo si 
Oglcda.i tudi Celovec, vojvod
ski prestol na Gosposvetskem 
Jpolju ter Gospo Sveto. T i 
kraji so za vsakega Slovenca 
Zgodovinski kraji, na katere 
se z grenkobo v srcu, a kljub 
temu radi spominjamo. Po
poldanske proslave v Krivi 
vrbi se jc udelež i lo 120 ga
silcev s 16 prapori iz. Slove
nije, kar je vzbudilo vse
s p l o š n o pozornost. Proslavo 
je vodil župan njihovega kra
ja, udeležil i pa so se je tudi 
mnogi gasilski in pol i t ični 
funkcionarji. V spomin na 
n a š obisk smo jim izročili 
spominsko majoliko s kam
n i š k i m grbom. Po proslavi j c 
bilo gasilsko rajanje, na ka
t e r em so domačin i igra.i za-
č u d a samo Avsenikovc mclo-

Sirena v Tovarni usnja je 
v nedeljo, 8. novembra ob 10. 
uri najavila veliko vajo enot 
[civilne zašč i te in gasilcev v 
fleni delovnem kolektivu. Va
j o so pripravili v počast i tev 
(ZO-letnice ustanovitve prosto
voljnega gasilskega društva v 
k ova mi usnja. 
* Že nekaj minut po pozivu 
sirene je na tovarniško dvo-
» i šče , kjer jc bil na objektu 
improviziran požar, prihitelo 
"Več gasilskih desetin iz pro
stovoljnih gasilskih društev 
Kamnika, Titana, Stola, te
rena Duplica, Nevclja ter 
Ženska desetina iz Svil.mila. 
Požrtvovalne gasilske dese
tine so u s p e š n o lokalizirale 
in omejile požar ter obvaro-

di jc , k a r j c n a š e veselje še 
p o v e č a l o . 

N a drugi obisk smo šli v 
septembru v S m o h o r (Har-
magor) v Z i l j s k o do l ino , k je r 
so gasi lci pros lavl jah 100-let-
n ico obstoja. Poleg gasilcev 
iz k a m n i š k e o b č i n e so orga
n i z i r a l i K o m e n č a n i šc izlet 
dveh avtobusov na rodn ih n o š 
iz d o m a č e g a i n os ta l ih kra
jev. Te narodne n o š e so po
leg 140 gasilcev iz Sloveni je 
dale še poseben poudarek 
s.ovesnosti v Š m o h o r j u , saj 
v slovesnem sprevodu ni b i l o 
ne konca ne kraja p r e š e r n e m u 
petju, igranju na h a r m o n i k o 
i n v r i skan ju . O b s toletnici 
gasilcev v Š m o h o r j u so izro-
i i l i tvojemu namenu nov ve
l ik gasi lski dom z. n o v i m mo
de rn im av tomob i lom s cister
no i n vgrajeno v i s o k o t l a č n o 
č r p a l k o . K e r dom ni b i l pra
v o č a s n o gotov, so pros lavo 
pres tavi l i za eno leto. Na 
proslavi so b i . i poleg zveznih 
gasi lskih funkcionarjev tudi 

vale objekte pred požarom. 
Reševalne ekipe civilne za
šč i te so s p o m o č j o gasilcev 
reševale ljudi iz gorečega po
slopja po gasilni lestvi. Med 
tem pa jc sanitetna ekipa 
reševala ranjence Iz gorečega 
objekta In jim nudila prvo 
p o m o č z dihalnim aparatom. 
V akcijo Je stopila tudi R B K 
ekipa, ki je zaščiti la prostor, 
kjer so se pojavili nevarni 
plini. Prav tako je v akciji 
sodelovala tudi varnostna 
služba, ki je zavarovala pod
jetje in kurirska s lužba, ki 
je skrbela za obveščanje o 
poteku akcije. 

Po končani vaji so se vsi 
gasilci na če lu z d o m a č o ga
silsko enoto, ki je praznovala 

š tev i ln i po l i t i čn i funkc ionar j i 
z d e ž e l n i m k o r o š k i m glavar
jem g. H a n s o m S i m o na če
l u . V svojem dolgem govoru 
se je poleg 100-letnice gasil
stva do takn i l tudi 50-lctnice 
plebisci ta , na katerem se je 
t a m k a j š n j e prebivals tvo od-
'.'očilo za skupno ž iv l jen je v 
avs t r i j sk i d r ž a v n i skupnos t i . 
Poleg tega je poudar i l p r i 
ja tel js tvo s sosednimi drža
vami m narodi v o k v i r u 
A L P E - A D R I J A ter želel š e 
več je gospodarsko in pol i t ič 
no sodelovanje. K temu lah
k o p r ipomore jo tudi gasi lci 
z medsebojn imi ob i sk i in so
de lovalnem. T u d i š m o h o r -
s k i m gasilcem smo dal i v 
spomin k a m n i š k o ma jo l iko 
ter j i m zaželel i , da nam ob 
p r i i k i vrnejo obisk. M i s l i m , 
da bo prebivalcem Š m o h o r j a 
ostal n a š obisk še dolgo v le
pem spominu . T u d i m i se 
bomo radi spominja l i prijet
n i h ur ic med k o r o š k i m i ga
s i lc i i n prebiva lc i . 

B. J. 

20-Ietnico ustanovitve in eno
to civilne zašč i te zbrali pred 
slavnostno tribuno z gosti, 
predstavniki obč inske skup
šč ine , obč inskih družbeno
pol i t ičnih organizacij, občin
ske gasilske zveze, vodstvom 
podjetja in drugimi. 

Predsednik gasilskega dru
štva tovarne usnja Slavko Za
letel je nato v slavnostnem 
govoru očrtal dosedanje dvaj
setletno delo gasilcev v to
varni usnja. Posebej je pov-
daril, da Imajo največ zaslug 
za ustanovitev društva ta
kratni direktor Andrej Steg-
nar, ki je bil tudi prvi pred
sednik gasilskega društva , še 
Konrad Muhič , S r e č k o Gan 

M a r s i k d o se je z a č u d e n o 
v p r a š a l : K a k o je le m o g o č e , 
v 10 dneh k a r š t i r j e p o ž a r i ? 
Resn ic i na l jubo povedano, 
p r i r e j amo gasilci vsako leto 
konec meseca septembra te
den p o ž a r n e varnost i z va
j a m i i n d r u g i m i p r i r ed i t vami , 
s č i m e r opozar jamo prebival 
stvo na nevarnost p o ž a r o v . 
Vendar to n i bid vzrok za 
p o ž a r e teh kozolcev. K o z o l c i 
so posebno jeseni zveče r zelo 
p r i k l a d n i za l jubezenske se
stanke, kjer se h i t ro pojavi 
kak cigaretni ogorek. K a k o 
i n kje smo gasil i? 

L e n a r č i č e v kozolec s t remi 
o k n i pod Ž a l a m i smo dne 11. 
9. popoldne gasil i iz h idran
ta, oddaljenega 150 m, i n s 
p r i t i s k o m komaj 1.5 A T M . 
Hid ran t je b i l na cesti zasut 
z 20 c m gramoza in še dobro , 
d a so sosedje vedeli kje p r i 
b l i ž n o leži. Se isto n o č je 
gorel kozolec p r i U R H U v 
St ranjah. Tega so pogasi l i 

tar, Franc Zupan, Ivan Mali, 
pokojni Martin Skorjanc, 
Rudi Ajdovec, Silvo Hribar 
in drugi. Gasilci tovarne us- ' 
nja so v preteklih 20. letih 
opravili veliko delo. V tem 
času so imeli skoraj š t ir i s to 
vaj, 137 krat so sodelovali v 
raznih požarih in drugih ele
mentarnih nesrečah. V dru
š tvu je skoraj 100 gasilcev 
polož i lo Izpit za izprašane ga
silce, 87 č lanov kolektiva je 
po lož i lo izpite o osnovnem 
znanju gasilstva in 270 čla
nov kolektiva se je nauč i lo 
uporabljati ročne gasilske 
aparate. Gasilci so opravili 
tudi mnoge ostale č loveko
ljubne akcije, saj so rešili 
tudi življenje dvema otro
koma, enega so rešili iz go
rečega poslopja, drugega pa 
iz potoka Mlinščice . Danes 
se gasilci kot eno najbolj 
aktivnih enot vk l jučuje jo v 
aktivnost civilne zašč i te v 
podjetju. 

Direktor podjetja tovariš 
Stane S imš ič se Je nato za
hvalil vsem ude ležencem, ki 
so zelo prizadevno In požrtvo
valno1 sodelovali v vaji In jo 
tudi u s p e š n o opravili. Nato 
je gasilski enoti izročil novo 
črpalko Rosenbaucr z zmog
ljivostjo 800 I na minuto • 
popolno opremo. 

Predsednik obč inske gasil
ske zveze Janez Pregled pa je 
Izročil značke in priznanja 
najs tare jš im č l a n o m gasil
skega društva tovarne usnja 
In sicer: Ivanu Maiiju, Silvu 
Hribarju in Šte fanu Horvatu. 

Po končani slovesnosti so 
gasilci novo motorko takoj 
preizkusili. Pred tovarno je 
Iz petih cevi sunkovito briz
gnila voda, curki pa so obli
kovali peterokrako zvezdo. i 

Stranjski gasi lci z vodo i z 
B i s t r i ce . Nas ledn j i v e č e r s m o 
gasil i v M e k i n j a h Plevelov 
kozolec s 16 o k n i . B i s t r i c a 
k a k o r h idrant je b i l a preda
leč za h i t ro g a š e n j e , avto-
cis terna T A M pa že loto d n i 
n i b i l a v voznem stanju. T a k o 
smo gasiti z b r e n t a č o i n z 
vedri d o n a š a l i vodo za gaše 
nje o d na jb l i ž j e s tanovanjske 
zgradbe ter tako rešili, k a r 
se je p a č reš i t i še dalo , k a j t i 
kozolec je b i l ves poln sena 
in detelje. 

N a j t e ž j e dek> nas je dole
telo 22. 9. ob 22.20, k o je za
gorel kozolec dvo jn ik , drvar
nica in svinjak, last D o r n i k a 
Franca iz Kajubove pot i ob 
tovarni »Svi lani t« . O b p r i 
hodu gasilske enote K a m n i k 
na požari šče smo najprej 
ugotovi l i , da h idrantov na 
K o v i n a r s k i cesti n i več ter 
da tudi vode ni v vodovodu . 
Zato n i preostalo drugega, 
kot da p o i š č e m o na jb l iž j i do
stop do Bis t r i ce . T a k o s m o 
iz s i l i l i dostop skozi zakle
njeno d v o r i š č e tovarne 
»ETA«, ker vratar ja ni b i l o 
v bl iž ini . M i n i l o je nas lednj ih 
dragocenih 8 minut , da smo 
z ve l iko t e žavo spust i l i mo
torno br izgamo preko opor
nega z idu 2.5 m g loboko v 
s t rugo Bis t r i ce i n dalje š e 
10 m do p l i t k o t e k o č e vode. 
K o smo napeljavah 450 m 
dolgo cev, so pr i spe l i in nam 
pomagal i še gasilci iz tovarn 
S T O L in U T O K , a n a d r u g i 
s trani tudi S V I L A N I T i n T I 
T A N . T a k o smo k l j u b vsem 
t e ž a v a m le reši l i poleg sto
ječi hlev i n s tanovanjsko 
h i š o ter glavni objekt tovar
ne S V I L A N I T . M e d tem ča
som so bl ižnj i s tanovalci ž e 
reš i l i ž iv ino in p r a š i č e , o d 
ka ter ih sta b i l a dva de lno 
o p e č e n a od v r o č i n e . M n o g o 
so p r i pomog l i k ob rambi ob
jek ta S V I L A N I T sami delav
c i , k i so z vodo iz lastnega 
vodovoda b ran i l i š i r j en j e po
ž a r a . P r i D o r n i k u F rancu 
smo sedaj gasil i že v tretje. 
P rv ič je gorel kozolec s 6 ok
ni (zažgal i so ga o t roc i ) , d ru 
gič gospodarsko poslopje 
(ogenj podtaknjen) , vendar 
je bik) preje laže gasi t i , ker 
je poleg zgradbe Ml inšč i ca . 
Razen tega so sosedje dva
krat pogasi l i že začet i p o ž a r . 
Torej je tu v k r a t k e m gorelo 
petkrat , ka r je vredno pre
mis leka . T a p o ž a r nas tud i 
opozarja , da na k a m n i š k i vo
dovod ne moremo r a č u n a t i , 
hk ra t i pa jc ponoven in resen 
opomin vsem, k i so z a k r i v i l i , 
da niso b i l i i s t o č a s n o z grad
njo obrambnega zidu na bre
gu K a m n i š k e Bis t r i ce izde
lan i tudi dostopi do vode. 
Zato jc prav, da se to v e l i k o 
pomanjk l j ivos t č i m p r e j od
pravi i n s t em mnogo pr ipo
more k h i t r e j š e m u in lažje
m u g a š e n j u p o ž a r o v v i •<> 
n i k u in o k o l i c i . J . B . USPELA AKCIJA CIVILNE ZAŠČITE: Sanitetna enota je uporabila tudi reševanje s kisikom 

201et gasilskega društva v Tovarni usnja 



Dvoboj strelcev 
Škofje Loke 
in Kamnika 

Sredi oklobra so se na 
k a m n i š k e m strel išču pomeri
li strelci iz š k o f j e Loke in 
Kamnika v steljanju z malo-
kalibrsko p u š k o in p i š to lo 
»DRULOV«. 

Domači 
ocvirki 

Bralci, bralke! Z današnjo 
številko začenjamo novo ru
briko, ki bo trgala cvetove z 
naših logov. To bo rubrika, 
ki ji lahko zamerite ali pa 
tudi ne. Marsikdo od nas bo 
morda našel v njej tudi del
ček sebe. Želimo vašega sode
lovanja. 

Ko je z zgornjega kavarni
škega okna pred časom vise
la zastava, so Jobneži trdili, 
da visi zato, ker so razpadli 
Kamniktiti. No, Kamniktiti 
še vedno obstajajo, saj so se 
celo okrepili. Zastava pa je 
visela v čast nabornikov. 

Sindikalisti so imeli svoj 
sestanek v Portorožu, mladin
ci pa so prav tam pripravili 
seminar. Nekdo je predlagal, 
da naj bi bile odslej seje 
občinske skupščine kar na 
Triglavu. Zanimiv predlog, 
vsekakor! 

Predlagam, da Ljubljansko 
cesto, dokler ne uredimo 
pločnika od bencinske črpal
ke do Duplice, preimenujemo 
V Cesto smrti. 

Ker je dandanes glasovanje 
precej v modi, so se šli gla
sovanje tudi starši na rodi
teljskem sestanku na gimna
ziji. Glasovali so o eni, zadnje 
čase na gimnaziji zelo aktual
ni temi: za aH proti dolgim 
lasem, »farbanju* deklet in 
podobnih zadevicah. 

Jogiji, drugi kamniški 
ansambel, ki je že in tudi še 
ni razpadel, so tako vljudni 
in olikani, da se človeku, ki 
jim je naredil precejšnjo re
klamo, niti nc zahvalijo, še 
manj pa da bi mu vrnili dol
gove. Prezaposlenost??? 

Po postavitvi spomenika ge
neralu Maistru so liekateri 
trdili, da je bil Maister naj
brž podoben tov. Stanetu 
Pečku, Kammčanu in borcu 
za severno mejo. Pravijo, da 
ne vedo, ali je kip bolj podo
ben Maistru ali Pečku ali pa 
obema. 

Zgodi se tudi, da v kamni
škem lokalu (pod Malim gra
dom) gosta, ki se malo težje 
premikata, zapeljejo pred 
vhodna vrata na stolu in mu 
rečejo na svidenje. Skrb za 
Taborno gostov . . . 

•u 

V malokalibrski puški so 
bili boljši gostje, ki so dose
gli 931 krogov, strelci Kam
nika pa so zbrali 880 krogov. 
Najbol jš i posameznik pri 
Kamničan ih je bil Ivan Pod-
gornikz21 krogi pred Petrom 
Bcrtoncljcm (220) in Ivanom 
Rihtarjem (218). 

Pri streljanju s p i š to lo 
»DRULOV« so naši dosegli 
681 krogov, strelci š k o f j e Lo
ke pa 580 krogov. V tričlan
ski ekipi so posamezniki do
segli tele rezultate: Ivan Per
šin — 227, I rane Zore — 240 
in Peter Bcrtoncclj 214 kro
gov. 

Upoštevajoč rezultate tek
movanja v obeh kategorijah 
so zmagali Kamničani z 1561 
krogi, Škofjeločatii pa so do
segli 1.511 krogov. Zmagovita ekipa kamnišk ih strelcev 

SuhadoKe: Asfaltirana 
cesta skozi vas 

Občani v Suhadolah so sc v sodelovanju s krajevno skup
nostjo Moste m o č n o zavzeli za asfaltiranje ceste skozi naselje. 

Prah in blato res nista bila v ponos vasi, ki že nekaj let 
skuša polepšati svoj videz. Pročelja hiš ob cesti so bila vedno 
oškropl jena z blatom, skozi okna sc je valil prah drvečih 
avtomobilov. Tega sedaj ni več. Domačini so krepko pljunili 
v roke. 

V vsaki hiši so prispevali najmanj 50.000 starih dinarjev, 
nekateri pa tudi po 100.000 S din. Del sredstev je prispevala 
krajevna skupnost od samoprispevka. Treba je priznati, da 
brez prizadevnih organizatorjev v Suhadolah in Mostah, delo 
nc bi tako steklo kot je. Med mnogimi moramo omeniti zna
nega kartografa Ivana Sclana, ki jc tudi č lan sveta KS Moste 
in predsednika KS Moste Toneta Cibaška. 

Šmarca: Nova trgovina 
V Smarci že dalj časa pogrešajo sodobno trgovino, ki bo 

zadostila potrebam čedalje večjega števi la potrošn ikov na tem 
o b m o č j u . Kaže, da se bo v teh dneh ta želja le izpolnila. 
Trgovsko podjetje Kočna iz Kamnika bo v kratkem odprla 
novo s a m o p o s t r e ž n o trgovino — Kočna market. Na preko 
240 m 1 prodajnega prostora bodo kupcem na voljo poleg živil
skih artiklov tudi gospodinjske potrebšč ine , tekstilno in ga
lanterijsko blago. 

Poseben oddelek jc namenjen prodaji mesa. V trgovini bo 
tudi manjš i bife. 

Trgovina ima izredno lep zunanji videz in bo v tem pogle
du precej prispevala k urejenemu okolju središča š m a r c e . 

Objekt je zgradil kamniški Graditelj. Trgovsko podjetje 
Kočna pa je vanj vloži lo preko 120 milijonov S dinarjev. 

Hlotnik: Slovo od 
predsednika gasilcev 

Konec septembra se je pro
stovoljno gasilsko druš tvo 
Motnlk s povorko In bakla 
do poslovilo od svojega pred
sednika. 

Predsednik PGD Motnik 
Franc Hribovšek je leta 1924 
postal č lan društva. Celih 
30 let je bil poveljnik, zad
njih 5 let pa predsednik dru
štva. 

Kot gasilski častnik je bil 
vedno vzor gasilcev v n a š e m 
kraju. Sedaj se je odselil. 
Zahvaljujemo sc mu, ne sa
mo gasilci, pač pa tudi obča
ni krajev Molnlka, Špital iča 
in okol i šk ih vasi za neumor
no delo za razcvet tega tako 
humanega in potrebnega dru

štva v n a š e m kraju. Obenem 
mu vsi že l imo veliko sreče 
in osebnega zadovoljstva v 
novem domu. J . S. 

KAMNIŠKI OBČAN — 
glasilo SZDL občine Kam
nik. — Urejuje uredniški 
odbor. — Glavni urednik 
Franc Svetel j . — Izhaja 
enkrat m e s e č n o . — Ured
niš tvo in uprava: občin
ska konferenca SZDL 
Kamnik, Ljubljanska 1 
(Zdravstveni dom). — 
Tiska CP Gorenjski tisk 

v Kranju 

Kamniška kronika 
September 1970 
POROKE: 
Erjavšek Stanislav iz Zg. 

Stranj, e lektričar, star 25 let 
in Sodnik Milena iz Količe-
vega, šivilja, stara 18 let; 
Grošc . j Franc iz Lahovč, de
lavec, star 29 let in Hribar 
Marija iz Križa, gostinska 
delavka, stara 18 let; Kanci-
lija Anton iz Ljubljane, šo
k i , star 29 let in Kosirnik 
Ana iz Tunj i škc Mlake, de
lavka, stara 20 let; Letnar 
Florijan iz Klanca, tesarski 
delavec, star 27 let in Smi-
dovnik Frančiška iz Tunj i škc 
Mlake, teksti na delavka, sta
ra 22 let; Mcjač Jože iz. Kam
nika, šofer, star 28 let in 
Pančur Julka iz Olševka, de
lavka, stara 23 let; Per Janez 
iz V o š i , kmet, star 30 ki In 
Vrankar Frančiška iz S idola, 
delavka, stara 24 let; Petek 
Rajko iz Križa, pleskar, star 
23 let in Cotman Terezija iz 
Godiča, delavka, stara 19 let; 
Pre.og Franc iz Radoslavcev, 
kovač, star 23 let in Cerar 
Štefka iz Gore, gospodinja,' 
stara 20 let; Preslor Janez 
iz Bukovice, delavec, star 22 
let in Kosirnik Marija iz 
Klanca, delavka, stara 20 let; 
Podgoršek Vinko iz Kamnika, 
avtoclektričar, star 22 let in 
Sterle Marija iz Kamnika, 
us lužbenka, stara 22 let; Re-
bee Lino iz Postojne, mizar, 
star 39 let in Ogrizek Bogo
mira iz Hruševja , us lužbenka, 
stara 27 let; Sakač Josip iz 
Kamnika, de avec, star 27 let 
in Brezovnik Marija iz Kam
nika, delavka stara 20 let; 
Slevec Marjan iz Sp. Stranj, 
delavec, star 21 let in Golob 
Marija iz Gozda, delavka, 
stara 20 let; Š i m e n c Janez iz 
Stebljevka, delavec, star 22 
let in Pire Olga iz Studenca, 
delavka, stara 23 let; Trpčevič 
l!il>bi.i iz Skopja, delavec. 
Star 26 let in Belec Anika iz 

Godiča, delavka, stara 21 let; 
Zarnik Alojzij iz Brega pri 
Komendi, čuva j , star 33 let 
in Košir Marija iz Most, de
lavka, stara 39 let; Zulič Jo
že iz Oštrc, delavec, star 24 
let in Hacin Jožica iz Mlake, 
prodajalka, stara 22 let. 

ZLATA POROKA: Hribar 
Jernej iz Okroga, kmet, star 
71 let in Hribar Antonija Iz 
Okroga, gosp^Uinia. stara 70 
let. 

SMRTI: 
Ahčin Marija iz Velikega 

Hriba, prcuž.ilkarica slara 72 
let; Berlec Ivana iz Srednie 
vasi, gospodinja, stara 77 let 
Hribar Frančiška iz Prap.oč , 
invalidska upokojenka, stara 
84 let; Kropivšck Valentin iz 
Vrhpolja, delavec, star 48 let 
Magcrlc Oton, iz Kamnika 
komercialist, star 63 let; Po-
gačar Marija iz Kamnika 
osebna upokojenka, stara 7 
let; Rcpolusk Anolonija iz 
Kamnika, gospodinja, slan 
57 let; Trobcvšek Marija iz 
Tržiča, osebna upokojenka 
stara 70 let; Urankar Alo.izi-
ja iz Vrhpolja, gospodinja, 
stara 72 let; Zurbi Katarina iz 
Križa, osebna upokojeni: 
stara 81 lat. 

Z A H V A L A 
Zahvaljujem se za vso 

p o m o ć kolektivu podjet'a 
TITAN, skupščini obč ine 
Kamnik, obč insk ima od
boroma ZZB NOV in 
ZRVS, krajevni organi: 
cijl ZB NOV N E V U l i , 
AMD K A M N I K , Cen.ru 
gostinske šole v LJUBLJA
NI, sosedom in vsem, ki 
so ml kakorkoli pomagali 
ob tragični smrti mojega 
pokojnega moža Valentina 
KROPIVSKA. Vsem iskre 
na hvala. 

Kropivšek Mara z 
družino 

http://Cen.ru

